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Vážení spoluobčané,

když jsem na prosincovém zastupitelstvu probral budoucí investice a na závěr přál všem přítomným
mnoho štěstí a šťastný a spokojený rok 2020, vybavilo se mi známé klišé: „Nejvíce pobavíme pánaboha,
jestliže ho seznámíme se svými plány do budoucna“.

A stalo se. Společně jsme tedy překonali nápor koronavirové krize, poslední velké deště v Solnici hro-
zily, ale neohrozily a naši hasiči velice účinně pomohli s odstraněním následků přívalové vody v Litohra-
dech.

Ještě jednou děkuji Vám všem, kteří se při zvládání takovýchto událostí nezištně zapojujete do spo-
lečného úsilí.

Očekávání věcí příštích aktuálně komplikuje i výrazný propad příjmů všech obecních rozpočtů. Pro Sol-
nici to za poslední dva měsíce činí více než 36 % oproti stejnému období loňského roku. Finanční pro-
středky tedy musíme s ohledem na budoucí vývoj vydávat velice obezřetně.

I přes koronavirové a přírodní nástrahy se podařilo dokončit akce nasmlouvané v předchozím roce,
nově užíváme dvě parkoviště a chodník. Finišujeme s přípravou rekonstrukce stávajícího veřejného osvět-
lení v Solnici a v Ještěticích, osvětlení cyklostezek a rozšíření kamerového systému v rámci dotačního pro-
gramu Ministerstva vnitra.

Přeji Vám všem příjemné prožití letních dnů plných odpočinku, mnoho dobrých zážitků, a ať se nám
toto přání vyplní.

Ing. Jan Hostinský, starosta
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Usnesení č. 10/2020 z 10. zasedání Zastupitelstva města Solnice, konaného dne 11. května 2020

ZM10/2020/1 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje komisi pro přípravu usnesení a ověřovatele zá-
pisu z dnešního zasedání zastupitelstva v navrženém složení.

ZM10/2020/2 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje program zasedání dle zaslané pozvánky.

ZM10/2020/3 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje uzavření Kupní smlouvy na prodej pozemků parc.
č. 5254 – ostatní plocha, o výměře 509 m2, parc. č. 2460/40 – ostatní plocha, ostatní
komunikace, o výměře 107 m2, parc. č. 2460/42 – ostatní plocha, o výměře 177 m2,
parc. č. 2460/43 – orná půda, o výměře 773 m2, parc. č. 2460/51 – orná půda, o výměře
217 m2, parc. č. 2460/50 – trvalý travní porost, o výměře 35 m2, parc. č. 2460/52 –
ostatní plocha, o výměře 3 m2, parc. č. 2460/46 – ostatní plocha, o výměře 51 m2, parc.
č. 5072/40 – orná půda, o výměře 5 m2 parc. č. 2460/49 – ostatní plocha, o výměře
21 m2, parc. č. 2460/39 – ostatní plocha, o výměře 778 m2, parc. č. 2460/35 – ostatní
plocha, o výměře 157 m2, parc. č. 2460/26 – trvalý travní porost, o výměře 3 m2, parc.

Zprávy ze zastupitelstva
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č. 2460/27 – trvalý travní porost, o výměře 92 m2, parc. č. 2460/1 – trvalý travní po-
rost,  o  výměře  22 m2,  parc.  č.  2460/31  –  ostatní  plocha,  o  výměře  85 m2,  parc.
č. 2460/28 – trvalý travní porost, o výměře 123 m2, parc. č. 2460/5 – ostatní plocha, 
o výměře 1.003 m2, parc. č. 2460/82 – trvalý travní porost, o výměře 121 m2, parc.
č. 2460/83 – ostatní plocha, o výměře 410 m2, parc. č. 2460/57 – trvalý travní porost,
o  výměře  1.109 m2,    parc.  č.  2460/61  –  ostatní  plocha,  o  výměře  347 m2,  parc.
č. 2460/68 – ostatní plocha, o výměře 195 m2, parc. č. 2460/71 – trvalý travní porost,
o výměře 1.783 m2, parc. č. 2460/33 – ostatní plocha, o výměře 888 m2, zapsaných na
listu vlastnictví číslo 10001, obec Solnice, katastrální území Solnice, v celkové hodnotě
2.318.780,- Kč bez DPH, mezi Městem Solnice, Masarykovo nám. 1, 517 01 Solnice
a Královéhradeckým krajem, se sídlem Pivovarské náměstí 1245, 500 03 Hradec Králové,
dle přílohy č. 1.

ZM10/2020/4 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje uzavření Kupní smlouvy na koupi pozemku parc.
č. 5462 – orná půda, o výměře 3802 m2,  v katastrálním území Solnice, zapsaném na
listu vlastnictví číslo 1210, v celkové hodnotě 1.520.800,- Kč, mezi Městem Solnice,
Masarykovo nám. 1, 517 01 Solnice a panem ***, dle přílohy č. 2.

ZM10/2020/5 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje uzavření Kupní smlouvy na koupi pozemku parc.
č. 5470/1 – orná půda, o výměře 736 m2, v katastrálním území Solnice, zapsaném na
listu vlastnictví číslo 1235, v celkové hodnotě 294.400,- Kč, mezi Městem Solnice, 
Masarykovo nám. 1, 517 01 Solnice a SMR, spol. s  r.o.,  se sídlem Dobrušská 602,
517 01 Solnice, dle přílohy č. 3.

ZM10/2020/6 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje souhlas se zánikem věcného předkupního práva
k pozemkům podle § 101 odst. 8 zák.  č. 183/2006 Sb. v platném znění (stavebního
zákona) v k.ú. Solnice

• p.č. 5359/1 a 5359/2, zapsány na LV 86 pro obec a k.ú. Solnice
vlastníci: manželé – SJM
- ***, r.č. ***, bytem ***,
- ***, r.č. ***, bytem ***

• p.č. 5248, zapsán na LV 167 pro obec a k.ú. Solnice
vlastník:
- ***, r.č. ***, bytem ***

• p.č. 5275, zapsán na LV 349 pro obec a k.ú. Solnice
spoluvlastníci:
- *** – spoluvlastnický podíl id. 1/3, r.č. ***, bytem ***,
- *** – spoluvlastnický podíl id. 1/3, r.č. ***, bytem ***,
- *** – spoluvlastnický podíl id. 1/3, r.č. ***, bytem ***

• p.č. 5281/3 a 5281/4, zapsány na LV 350 pro obec a k.ú. Solnice
spoluvlastníci:
- *** – spoluvlastnický podíl id. 1/16, r.č. ***, bytem ***,
- *** – spoluvlastnický podíl id. 1/4, r.č. ***, bytem ***,
- *** – spoluvlastnický podíl id. 1/16, r.č. ***, bytem ***,
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- *** – spoluvlastnický podíl id. 1/4, r.č. ***, bytem ***,
- *** – spoluvlastnický podíl id. 1/4, r.č. ***, bytem ***,
- *** – spoluvlastnický podíl id. 1/8, r.č. ***, bytem ***

• p.č. 5177, zapsán na LV 617 pro obec a k.ú. Solnice
vlastník:
- ***, r.č. ***, bytem ***

a souhlasí s textem potvrzení o zániku věcného předkupního práva k těmto pozemkům podle
§ 101 odst. 8 zák. č. 183/2006 Sb. v platném znění (stavebního zákona) dle přílohy č. 4.

ZM10/2020/7 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje uzavření Kupní smlouvy na koupi pozemku parc.
č. 1383/4 – ostatní plocha, o výměře 181 m2,  v katastrálním území Solnice, zapsaném na
listu  vlastnictví  číslo  232,  v  celkové  hodnotě  18.100,-  Kč,  mezi  Městem  Solnice,
Masarykovo nám. 1, 517 01 Solnice a paní ***, trvale bytem *** a panem ***, trvale bytem
*** a společností ZEAS Podorlicko a.s., se sídlem č. p. 99, 517 33 Trnov. Touto kupní smlou-
vou byly zároveň koupeny dalšími kupujícími pozemky parc. č. 1383/8, 1383/9, 1383/10,
1383/11, vzniklé oddělením od původního pozemku parc. č. 1383/4, dle přílohy č. 5.

ZM10/2020/8 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje finanční příspěvek Solnickému Broučku, z.s. ve
výši 120.000,- Kč.

ZM10/2020/9 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje finanční příspěvek Klubu důchodců při Měst-
ském úřadu Solnice, z.s. ve výši 55.000,- Kč.

ZM10/2020/10 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje finanční příspěvek Centru Orion Dlouhá Ves, z.s.
ve výši 20.000,- Kč.

ZM10/2020/11 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje finanční příspěvek Spolku solnických žen ve výši
40.000,- Kč.

ZM10/2020/12 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje finanční příspěvek Farní charitě Rychnov nad
Kněžnou ve výši 40.000,- Kč.

ZM10/2020/13 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje finanční příspěvek SH ČMS – SDH Ještětice ve
výši 55.000,- Kč.

ZM10/2020/14 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje finanční příspěvek SH ČMS – SDH Solnice ve výši
35.000,- Kč.

ZM10/2020/15 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje finanční příspěvek Sportovnímu klubu Solnice,
z.s. ve výši 370.000,- Kč.

ZM10/2020/16 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční
dotace z rozpočtu Města Solnice č. 1/2020 mezi Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1,
517 01 Solnice a Solnickým Broučkem, z.s., Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice, dle
přílohy č. 6.

ZM10/2020/17 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční
dotace z rozpočtu Města Solnice č. 2/2020 mezi Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1,
517 01 Solnice a Klubem důchodců při Městském úřadu Solnice, z.s., Masarykovo ná-
městí 1, 517 01 Solnice, dle přílohy č. 7.
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ZM10/2020/18 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční
dotace z rozpočtu Města Solnice č. 3/2020 mezi Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1,
517 01 Solnice a Centrem Orion, z.s., Dlouhá Ves 116, 516 01 Rychnov nad Kněžnou,
dle přílohy č. 8.

ZM10/2020/19 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční
dotace z rozpočtu Města Solnice č. 4/2020 mezi Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1,
517 01 Solnice a Spolkem solnických žen, Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice, dle
přílohy č. 9.

ZM10/2020/20 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční
dotace z rozpočtu Města Solnice č. 5/2020 mezi Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1,
517 01 Solnice a Farní charitou Rychnov nad Kněžnou, Palackého 111, 516 01 Rychnov
nad Kněžnou, dle přílohy č. 10.

ZM10/2020/21 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční
dotace z rozpočtu Města Solnice č. 6/2020 mezi Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1,
517 01 Solnice a SH ČMS – SDH Ještětice, Ještětice 93, 516 01 Rychnov nad Kněžnou,
dle přílohy č. 11.

ZM10/2020/22 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční
dotace z rozpočtu Města Solnice č. 7/2020 mezi Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1,
517 01 Solnice a SH ČMS – SDH Solnice, Tržní 155, 517 01 Solnice, dle přílohy č. 12.

ZM10/2020/23 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční
dotace z rozpočtu Města Solnice č. 8/2020 mezi Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1,
517 01 Solnice a Sportovním klubem Solnice, z.s., Komenského 594, 517 01 Solnice,
dle přílohy č. 13.

ZM10/2020/24 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje rozpočtové opatření č. 4/2020 včetně dotací při-
jatých a vydaných, dle přílohy č. 15.

ZM10/2020/25 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje zprávu o hospodaření v městských lesích v roce
2019, dle přílohy č. 16.

ZM10/2020/26 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje obecně závaznou vyhlášku č. 1/2020 o místním
poplatku za užívání veřejného prostranství, dle přílohy č. 19.

ZM10/2020/27 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje zrušovací vyhlášku č. 2/2020, kterou se ruší
obecně závazná vyhláška č. 5/2011, o místním poplatku ze vstupného, ze dne 7. 12. 2011
a obecně závazná vyhláška č. 6/2011, o místním poplatku z ubytovací kapacity, ze dne
7. 12. 2011, dle přílohy č. 20.

ZM10/2020/28 Zastupitelstvo města Solnice stanovuje v souladu s § 72 odst. 2 a § 84 odst. 2 písm. n)
zákona o obcích a odměn za výkon jednotlivých funkcí takto:
• odměna předsedy výboru nebo komise, který není členem zastupitelstva 1.250,- Kč za
měsíc,

• odměna člena výboru nebo komise, který není členem zastupitelstva 450,- Kč za měsíc.
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Výsledky projednávání, o kterých se nehlasovalo, či nebyla přijata

Výsledky projednávání, o kterých se nehlasovalo

Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí kontrolu usnesení ze zasedání Zastupitelstva Města Solnice
č. 9/2019.

Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí  rozpočtové opatření  č. 1/2020,  rozpočtové opatření
č. 2/2020 a rozpočtové opatření č. 3/2020 včetně dotací přijatých a vydaných, dle přílohy č. 14.

Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí zprávu o činnosti kontrolního výboru za rok 2019, dle pří-
lohy č. 17.

Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí zprávu o činnosti finančního výboru za rok 2019, dle pří-
lohy č. 18.

Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí informaci o provedených opatřeních v souvislosti s krizo-
vým stavem.

Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí informaci o podaných žádostech o dotaci na veřejné osvět-
lení a městský kamerový dohlížecí systém, informaci o výběrovém řízení – nádrž Ještětice, informaci
o vestavbě ZŠ, sportovišti, vjezdových branách a chodnících.

Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí informaci o funkci veřejného opatrovníka, kterou má Město
Solnice.

Usnesení č. 11/2020 z 11. zasedání Zastupitelstva města Solnice, konaného dne 22. června 2020

ZM11/2020/1 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje komisi pro přípravu usnesení a ověřovatele zápisu
z dnešního zasedání zastupitelstva v navrženém složení.

ZM11/2020/2 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje doplnění programu zasedání o bod 4.5. Informace
- Projekt „Analýza oblastí s významným povodňovým rizikem v územní působnosti stát-
ního podniku Povodí Labe včetně návrhů možných protipovodňových opatření“, který řeší
protipovodňové opatření na území Solnice.

ZM11/2020/3 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje závěrečný účet Města Solnice za rok 2019 včetně
Zprávy o výsledku přezkoumání hospodaření města s vyjádřením souhlasu s celoročním
hospodařením města za rok 2019, a to bez výhrad, dle přílohy č. 1.

ZM11/2020/4 Zastupitelstvo  města  Solnice  schvaluje  účetní  závěrku  Města  Solnice  zpracovanou
k 31. 12. 2019 za účetní období od 1. 1. 2019 do 31. 12. 2019.

ZM11/2020/5 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje rozpočtové opatření č. 5/2020, dle přílohy č. 2.

ZM11/2020/6 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje uzavření Kupní smlouvy na koupi pozemku parc.
č. 5273 – trvalý travní porost, o výměře 2522 m2, v katastrálním území Solnice, zapsaném
na  listu  vlastnictví  číslo 702,  v  celkové hodnotě 49.039,-  Kč, mezi Městem Solnice,
Masarykovo nám. 1, 517 01 Solnice a panem J*** P***, bytem T*** (spoluvlastnický podíl
5/36) a paní H*** S***, bytem J*** (spoluvlastnický podíl 5/36) a paní J*** E***, bytem
H*** (spoluvlastnický podíl 5/18), dle přílohy č. 3.
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ZM11/2020/7 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje finanční příspěvek SHŠ Foltest z.s., ve výši 20.000,- Kč.

ZM11/2020/8 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční
dotace z rozpočtu Města Solnice č. 9/2020 mezi Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1,
517 01 Solnice a SHŠ Foltest z.s., Kvasiny 1, 517 02, dle přílohy č. 4.

ZM11/2020/9 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje zprávu letopisecké komise za rok 2019, dle přílohy č. 5.

Výsledky projednávání, o kterých se nehlasovalo, či nebyla přijata Výsledky projednávání, o kterých se
nehlasovalo

Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí návrh protipovodňového opatření v rámci projektu „Ana-
lýza oblastí s významným povodňovým rizikem v územní působnosti státního podniku Povodí Labe
včetně návrhů možných protipovodňových opatření“.

Opatření je navrženo variantně a to:
Varianta PPO č. 1 – úprava a zkapacitnění koryta, dle přílohy č. 7
Objekt 01 – Navýšení LB zdi
V úseku ř.km 14,100 – 14,260, který začíná pod cestním mostkem a končí nad lávkou pro pěší, se na-
vrhuje navýšení levobřežní zdi o 0,5 m. Délka úpravy činí cca 103 m.
Vytvořeno v aplikaci UZOb. strana 1/2
Objekt 02 – Nová LB zeď
V úseku ř.km 14,378 – 14,456, který začíná nad silničním mostem (ul. Vašátkova) se na levém břehu na-
vrhuje vybudování nábřežní zdi v délce cca 86 m. Výška zdi cca 2,0 m.
Objekt 03 – Nová LB zeď
V úseku ř.km 14,534 – 14,734, který začíná nad cestním mostem (ul. Mostecká) se na levém břehu na-
vrhuje vybudování nábřežní zdi v délce cca 200 m. Výška zdi cca 2,5 – 3,0 m.

Varianta PPO č. 2 – VN Skuhrov
Profil: ř.km 21,900
Koruna hráze: 485,0 m n.m.
Dno: 405,0 m n.m.
Výška hráze: 85 m
Max hladina 483,0 m n.m.
Objem při Hmax 30,96 mil. m3

Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí kontrolu usnesení ze zasedání Zastupitelstva města Solnice
č. 10/2020.

Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí Zprávy o výsledku přezkoumání hospodaření a závěrečné
účty DSO Vodovodní svaz Císařská studánka, DSO Mikroregion Rychnovsko, DSO Mikroregion Bělá, za rok
2019,  dle přílohy č. 6.

V Solnici dne 22. června 2020 

František Hovorka  Ing. Jan Hostinský  
místostarosta  starosta města
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Královéhradecký kraj
PhDr. Jiří Štěpán, Ph.D.
hejtman

Hradec Králové 18. května 2020

Vážení spoluobčané,

v uplynulých týdnech jsme byli všichni vystaveni bezprece-
dentní zkoušce, jaká nemá v historii České republiky obdoby.
Nikdo z nás neví, jak se v brzké budoucnosti situace vyvine, ale
přeci jen je nyní trochu prostoru k vydechnutí a bilancování.
Rád bych tento čas využil také k tomu, abych poděkoval všem,
kteří se podíleli na zvládnutí epidemie, ať již jako příslušníci slo-

žek integrovaného záchranného systému, zdravotníci, pracovníci v sociálních službách, dobrovolníci
nebo jako osoby ve vedení měst, obcí a institucí. Děkuji také všem prodavačkám, řidičům a dalším, díky
kterým  jsme mohli v minulých měsících  fungovat alespoň trochu  jako před vypuknutím epidemie.
Děkuji vám všem za vstřícnost a součinnost s krajskou samosprávou, a především za obrovské nasazení
a obětavost, jež jsou nezbytné k úspěšnému zvládnutí epidemie.

S úctou Jiří Štěpán

Informace z radnice

Upozornění ke konání akce „vítání občánků“
Vážení rodiče,

vzhledem k situaci, kterou od jara v souvislosti s výskytem onemocnění covid-19 zažíváme, vás po-
žádáme o pochopení ohledně odloženého pořádání „vítání občánků“ v Solnici. Obvyklý jarní termín jsme
byli nuceni zrušit a plánujeme, pokud to situace dovolí, uspořádat náhradní termín souběžně s pláno-
vaným podzimním termínem. Tímto termínem by měla být sobota 26. září 2020.

Prosím ty z vás, kteří budete mít zájem o účast na této akci, abyste tuto skutečnost oznámili na pra-
coviště matriky telefonicky: 491 618 323 nebo e-mailem: petra.karkosova@solnice.cz. Pozvánky s přes-
ným konáním akce obdržíte s dostatečným předstihem.

Děkujeme za pochopení.

Úspěch v krajské soutěži „Čistá obec, čisté město, čistý kraj“
Informujeme občany, že jsme obdrželi z krajského úřadu horkou novinku o tom, že naše město získalo

v soutěži „Čistá obec“ za rok 2019 - 1. místo v kategorii obcí nad 2000 obyvatel a získalo titul „Čistá obec
2019“. Připomínáme, že jsme vyhodnocováni mezi 3 nejlepšími obcemi na krajské úrovni téměř pravi-
delně, letos se nám však podařilo uspět po letech opět na místě nejpřednějším a zajistit tak pro měst-
ský rozpočet finanční odměnu 70.000 Kč. Hlavním soutěžním kritériem je výtěžnost sběru papíru, plastů,
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bílého skla, barevného skla, nápojových kartonů a nebezpečných odpadů v přepočtu na jednoho oby-
vatele a dle konečných výsledků je patrné, že za naším úspěšným  umístěním stojí hlavně ochota sol-
nických občanů lépe a více třídit a dostupný a fungující systém samotného třídění. Potvrzuje se tím
skutečnost, že nám společně  není lhostejné třídění odpadů a že nám záleží na kvalitě životního prostředí,
ve kterém žijeme, za což je potřeba všem kooperujícím občanům Solnice poděkovat, jakož i firmě, která
pro město celou agendu odpadového hospodářství zajišťuje, tedy firmě Odpady s.r.o.

Novinkou pro nás všechny je ovšem umístění v soutěži zpětného odběru elektrozařízení, kde v kate-
gorii obcí od 2000 do 5000 obyvatel získala Solnice rovněž 1. místo a za toto umístění obdrží odměnu
dalších 20.000 Kč. Celková finanční odměna bude využita na nákup pro doplnění dalších nádob a pro-
středků v systému samotného třídění.

Mgr. Stanislava Klengelová, tajemnice MěÚ

představujeme vám

TISKOVÁ ZPRÁVA Péče o duševní zdraví, z. s.
Kontakt: Bc. Michaela Venclová / 773 915 753/ michaela.venclova@pdz.cz
Odborný: Mgr. Martin Halíř / 777 915 742/ martin.halir@pdz.cz

2. červen 2020

Péče o duševní zdraví slaví 25 let existence
Nezisková organizace Péče o duševní zdraví pomáhá lidem s duševním onemocněním ve východ-

ních Čechách prostřednictvím terénních sociálních a zdravotních služeb. Letos slaví významné výročí
- lidi na jejich cestě k zotavení z nemoci podporuje už 25 let.

Během 25 let se organizace, s původně 5 zaměstnanci fungujícími pouze v Pardubicích, rozrostla na
síť 8 poboček s více než 120 pracovníky pokrývající většinu Královéhradeckého a Pardubického kraje. Roz-
šiřování započalo v roce 2000, kdy vznikl pobočný spolek Výměník zaměřující se na zaměstnávání lidí
se zdravotním hendikepem. Následoval vznik regionálních terénních týmů v Chrudimi (2006), v Hradci
Králové (2007), v Jičíně a Rychnově nad Kněžnou (2009), v Ústí nad Orlicí (2010) a v Náchodě (2014).
Další velký krok přišel v roce 2019, kdy organizace spustila provoz dvou Center duševního zdraví v Par-
dubicích a Hradci Králové. Nově vedle sociálních pracovníků ve službách pracuje téměř dvacet zdravot-
níků: psychiatrů, psychologů a zdravotních sester.

„Za všechny zakladatele bych chtěl připomenout psychoterapeuta Antonína Šimka a zdravotní sestru
Jitku Pitrovou“, vzpomíná MUDr. Petr Hejzlar, ředitel Péče o duševní zdraví od roku 1997. „Myslím, že je-
jich svobodné, tolerantní a kreativní osobnosti se stále promítají do hodnot a kultury téhle organizace.“

Informace z redakce
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Principy služeb komentuje odborný
ředitel Péče o duševní zdraví Mgr. Mar-
tin Halíř:  „Hledáme potenciál  a  silné
stránky klientů. Snažíme se je podpo-
řit, aby mohli převzít co nejvíc praktické
zodpovědnosti za vlastní život. A to se
dělá nejlépe, když máme mobilní a fle-
xibilní  služby, které  jdou za klientem
všude, kde potřebuje podpořit. S mož-
ností financovat fungování zdravotníků
se zvýšila komplexnost služeb.“

Co taková podpora může obnášet v běžném životě, vysvětluje Mgr. Petra Špryňarová, vedoucí hra-
deckého Centra duševního zdraví: „Pomocí krizových plánů se snažíme co nejdříve zachytit moment
zhoršení zdravotního stavu a sociálních potíží. Smysl to začne dávat, když v tom má klient aktivní roli
a sám si umí poradit nebo říct o pomoc. Někdy to trvá léta, než se dostaneme k systematickému plá-
nování přes období nedůvěry a motání se v kruhu potíží. Naším úkolem je neztrácet trpělivost a být
pořád po ruce.“

Za čtvrtstoletí fungování byla Péče o duševní zdraví v kontaktu s zhruba 5 000 lidmi využívajícími
služby. Je to proces neustálého učení, zlepšování se a důrazu na kvalitu. Příležitostí zastavit se, vzpomínat
a taky poděkovat všem podporovatelům bude oslava plánovaná na 11. září v Hradci Králové. Akce spo-
jená s koncertem kapely Nirvana Czech Tribute Band zahájí tradiční osvětový festival na podporu lidí
s duševním onemocněním Týdny pro duševní zdraví. „Srdečně zveme všechny, kteří chtějí podpořit
duševní zdraví své i svého okolí,“ uzavírá pozvánkou na akci ředitel Petr Hejzlar. 

Více na www.pdz.cz /www.facebook.com/Pece.o.dusevni.zdravi

Vážení turisté a příznivci cykloturistiky,
cyklobusy do turistických regionů jsou v roce 2020 v provozu od 30. května do 28. září a budou jez-

dit opět každou sobotu a neděli, navíc také v pondělní svátky 6. července a 28. září. V letošním roce bo-
hužel nebude z důvodů omezení na státních hranicích v provozu mezinárodní linka přes Polsko. V rámci
vlastních spojů oproti loňskému roku došlo pouze k minimálním změnám. Jedná se zejména o úpravu
jízdních řádů z důvodu uzavírek, například díky rekonstrukci komunikace v Říčkách nezajíždí cyklobus
na Mezivrší, ale jede na Šerlich přes Bartošovice a Neratov.  V průběhu roku se mohou objevit další uza-
vírky, a tak ve vlastním zájmu prosím sledujte aktuální on-line informace o spojích. K tomu Vám slouží
také mobilní aplikace IREDO. I nadále můžete využít internetové stránky http://tabule.oredo.cz, QR kódy
na zastávkách nebo informační linku IREDO.  

V současném období jsme vděční za to, že cyklobusy vyjíždí v plánovaném termínu a můžete tak při
svých cestách navštívit nové turistické atraktivity. Euroregion Glacensis realizuje v oblasti Orlických hor
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své projekty přeshraniční spolupráce. Jedná se o výstavbu nových rozhleden a investice v oblasti pev-
nostních opevnění. Více se dozvíte na stránkách www.euro-glacensis.cz/hrebenovka nebo www.euro-gla-
censis.cz/tajemstvi.

Pro letošní cykloturistickou sezónu vám přejeme pevné zdraví, krásné počasí a mnoho nevšedních
zážitků ze sedla kola. 

Sekretariát Euroregionu Glacensis

Podle odborných studií jsou návštěvy lékáren dvakrát
častější než návštěvy lékařských ordinací. Lékárník se stal
zdravotníkem s největším počtem kontaktů s pacientem.
To  staví  lékárny a  jejich potenciál do  jedinečné pozice
v ovlivňování pacientů ke zlepšení veřejného zdraví, což
bylo opakovaně ověřeno jak v České republice, tak v za-
hraničí.  Poslání  lékárníků  v  oblasti  podpory  veřejného
zdraví jde mnohem dál než k pouhému používání léčiv. Je
součástí široké strategie posilování a zlepšování veřejného
zdraví populace. Proto považujeme za velice pozitivní fakt,
že navzdory obecně známým problémům s udržením lé-
kárenské péče na malých městech, se v Solnici tradice
v provozování lékárny udržela a my jsme se v krátkém čase
po jejím otevření zastavily na slovíčko, abychom vám blíže
představily toto nové prostředí. „Myslím, že tu lékárna má
své místo“, říká Mgr. Martina Pohlová, zástupce nové solnické lékárny a my jsme si právě s ní domluvily
schůzku pro kratičký rozhovor, jehož obsah vám na následujících řádcích představujeme.

Představujeme vám aneb kdo se u nás zabydlel
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Na úvod krátké představení firmy, která provozuje novou lékárnu v Solnici.
Nově zrekonstruovanou lékárnu v Solnici provozuje firma Rp. GALENICA, a.s. Je to lékárenský řetězec,

který provozuje  také  lékárny GALEN v Ústí nad Orlicí, na Poliklinice v Žamberku a U Zlaté koruny
v Žamberku. Máme vlastní e-shop /www.kapkazdravi.cz/ přes který lze objednávat i v Solnici. Vlastní
distribuční sklad nám pak umožňuje držet příznivé ceny, srovnatelné s cenami velkých řetězců.

Důvod, který vás vedl k otevření vaší pobočky právě v Solnici.
Bydlím v Černíkovicích a v solnické lékárně jsem 8 let pracovala. Je to pro mě tedy návrat na místo,

kde jsem začínala. Když jsem se dozvěděla, že pan Mgr. Jech končí a nepodařilo se najít nástupce, roz-
hodla jsem se oslovit vedení firmy Rp. GALENICA, a.s. kde pracuji. Zde pak padlo rozhodnutí přibrat lé-
kárnu v Solnici do našeho řetězce. Myslím, že tu lékárna má své místo. Je to region s velkou spádovostí
a místní lidé oceňují, že nemusí s každým receptem jezdit do Rychnova nad Kněžnou.

Jak se vám již po krátké době vašeho působení povedlo v Solnici „zabydlet“?
Lékárnu se podařilo ve velice krátké době

kompletně zrekonstruovat. Na konci února
jsme kolaudovali. Na začátku března otevřeli
a za čtrnáct dní nato přišlo vyhlášení nouzo-
vého stavu. Vše se tedy stihlo „v pravý čas“.
Otevírali jsme do doby plné strachu a nejis-
toty.  Tady  bych  chtěla  poděkovat místním
občanům za ukázněnost a trpělivost s jakou
tuto dobu  zvládali. Do  lékárny  jsme mohli
vpouštět pouze po jednom pacientovi. Aby-
chom urychlili obsluhu, otevřeli jsme výdejní
okénko, které si místní brzy oblíbili. Dnes je
toto „okénko“ přístupné i výdeji do auta. Pro někoho možná „nezvyklá věc“ si rychle získává oblibu.
K okénku přijíždějí autem starší občané, kterým už vystupování činí obtíže, maminky s dětmi na sedač-
kách, ale i ti kdo projíždějí a chtějí jen paralen.

A na závěr prosím o stručné zhodnocení, na jaký sortiment byste své čtenáře do vaší lékárny pozvali.
Prioritou pro nás zůstává zásobování regionu léky. V lékárně pak jsou k dostání zdravotní potřeby

(ortézy, bandáže, krční límce, punčochy, vložky do bot, inkontinentní pomůcky). Nabízíme široký sorti-
ment volně prodejných léků a potravních doplňků, zdravou výživu, dětskou výživu, léčebnou kosmetiku,
čaje, brýle. Už během prvních měsíců jsme zaznamenali velký zájem o zdravotní obuv. 

Začínáme a budeme se snažit, aby byli lidé s místní lékárnou spokojeni.

Děkujeme za rozhovor a přejeme hodně spokojených návštěvníků.

Mgr. Stanislava Klengelová a Jana Tomšová, redakce Zpravodaje

Druhou zastávkou na naší cestě za novými osobnostmi našeho města byla návštěva zubní ordinace,
kde se po půl roce od zahájení provozu znovuobnovené solnické ordinace podařilo doplnit lékařský stav
o další lékařku a zdravotní sestru.  A protože i vloni jsme si domluviliy „dostaveníčko“ s  novým stoma-
tologem, nechtěly jsme vás připravit o bližší představení nové paní doktorky, konkrétně MUDr. Lucie



S O L N I C K Ý  Z P R A V O D A J 1 3

Matouškové, která na sebe krom jiného prozradila, že je
vyznavačem letní i zimní turistiky po Orlických horách.
A více už se dočtete v rozhovoru s ní.

Na úvod Vás požádáme o krátké představení své osoby.
Jmenuji  se  Lucie Matoušková a pocházím z Liberce.

Vyrůstala jsem konkrétně ve Vratislavicích nad Nisou, zde
jsem chodila i na základní školu. Vratislavice jsou známé
svým Pivovarem Konrad (původně Pivovar Vratislavice),
nejznámější rodák je Ferdinand Porsche. V Liberci jsem ab-
solvovala gymnázium F. X. Šaldy (dva roky na německém
oddělení, 4 roky na přírodovědném). Lékařskou fakultu na
Univerzitě Karlově v Plzni jsem absolvovala v roce 2014.
V tomto roce jsem nastoupila na pozici zubní lékař v zub-
ním centru v Jablonci nad Nisou, po roce jsem se vrátila
do Liberce, kde jsem působila do ledna roku 2020. Od února 2020 pracuji zde, v Solnici. 

A jaký je tedy důvod, který Vás vedl přijmout místo v solnické ordinaci?
Když jsem po škole nastoupila do zubního centra v Jablonci nad Nisou, poznala jsem svého partnera,

který pochází z Rychnova nad Kněžnou. Takže stěhování do tohoto kraje bylo v plánu již delší dobu. Dal-
ším důvodem je také to, že pracuji pro společnost Můj zubař, která nabízí různé vzdělávací programy.

Jak se vám práce ve zdejší ordinaci líbí? Které další spolupracovníky nově ordinace přijmula? Prosím
o jejich krátké představení.
Práce v solnické ordinaci se mi líbí. Ordinace je nově a moderně vybavena. Ošetřujeme pacienty všech

věkových kategorií, a tudíž je práce velmi pestrá. Společně s panem doktorem Akramem Salaminem,
Lucií Palečkovou a mojí sestřičkou Petrou Svobodovou tvoříme čtyřčlenný tým. 

Jaké další novinky v praxi zdejší ordinace nabízí?  A jaké jsou v současné době podmínky k přijetí no-
vých pacientů?
Nabízíme služby pro celou rodinu a klademe důraz na odlišné potřeby jednotlivců a snažíme se jim při-

způsobit  ve  všech  směrech. Každému pacientovi  stanovuji  plán na míru. Věřím,  že  v detailu  je  síla,
a proto používám při ošetření lupové brýle. Díky tomu vidím detaily, které nejsou okem patrné. Vaše bez-
pečnost je klíčová. Dodržujeme přísné hygienické standardy, které byly obzvláště důležité v době pandemie
COVID. Ošetření se snažím dělat bezbolestně a bez anestezie si ošetření neumím představit. Pravidelná
účast na školicích akcích, sledování nejmodernějších stomatologických postupů a jejich realizace v praxi je
pro mě samozřejmostí. Přijímáme pacienty především ze Solnice a okolí dle aktuální objednací doby.

Už jste si stihla prohlédnout okolí Solnice, příp. vybudovat k našemu kraji bližší vztah?
Tento kraj jsem pravidelně navštěvovala 5 let, než jsem se přistěhovala. Znám poměrně dobře Orlické

hory, kam vyrážíme s přáteli v zimě na běžky, v létě na pěší turistiku. Pravidelně se účastním pochodu
přes tři hrady. Moc se mi líbí Potštejn a jeho okolí, častolovický, opočenský a rychnovský zámek, kostel
v Neratově, Homole, Vysoké Mýto, Nové Město nad Metují a samozřejmě Hradec Králové.

Děkujeme za rozhovor a přejeme hodně spokojených pacientů.

Mgr. Stanislava Klengelová a Jana Tomšová, redakce Zpravodaje 
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Červen 2020
Jak to bylo v MŠ (v době koronavirové)?

Epidemie se projevila klesajícím počtem přítomných
dětí tak, že jsme MŠ 19. 3. uzavřeli. Rodiče jsme prů-
běžně  informovali  na webových  stránkách  o  situaci
a bez otálení jsme začali zveřejňovat náměty k pláno-
vaným aktivitám a podle obsahu vzdělávání, které mělo
v tomto období v MŠ probíhat. (I zde se šily roušky a byl
k dispozici materiál na ně.)

Otevření MŠ jsme, v souvislosti s vývojem situace,
naplánovali na 27. 4. Z počátku stačila jedna třída, ve
které jsme pobývali s rouškami (dětem tato nutnost ne-
činila žádné potíže). S každým dalším týdnem postupně
přibývaly děti a ubývala omezení. Od 25. 5. nastal prak-
ticky plný provoz s docházkou s minimálním omezením.

V úterý 5. 5. se konal netradiční zápis do MŠ bez pří-
tomnosti dětí, zato papírů bylo dost, samozřejmě zase
o něco více. A protože se jednalo o pouze formální úřední výkon a my chceme, aby se nové děti mohly
přijít podívat na svoje budoucí působiště, nabídli jsme možnost v pátek 26. 6. 2020 od 9 do 15 hodin.
Dospělí samozřejmě s rouškami!

Spoustu plánovaných akcí jsme zrušili, ale hned 1. 6. jsme zase začali. Den dětí jsme oslavili na zahradě
pohádkovými soutěžemi, následovaly nezbytné odměny a dárky. Počasí přálo i 2. června dopoledne, kdy
na zahradě proběhlo ještě cirkusové představení.

Uskutečnily se i besedy původně plá-
nované na květen, s předškoláky o za-
městnání dospělých: s paní Zlatou No-
votnou  -    lékárnicí  a  panem  Radkem
Štíchou, ilustrátorem a počítačovým gra-
fikem. To  jsme  se dozvěděli  zase něco
nového a neobyčejného!  A nabídka na
návštěvu  v  solnické  knihovně  se  také
neodmítá!

Fotografování na tablo a společné foto
patří rovněž k rituálům souvisejícím s kon-
cem školního roku a když to bylo jen tro-
chu možné, pozvali jsme i pana fotografa,

aby vyfotil děti po třídách, tablo pak vznikalo postupně z amatérských fotek od rodičů (případně učitelek).

Mateřská škola Solnice
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Ještě jsme stihli letní olympiádu (sportování na hřišti), pěší výlety a těší nás, že ani letos jsme nemu-
seli vynechat zahradní slavnost loučení se školáky, tentokrát ve stylu country s opékáním buřtů a pře-
kvapením (projížďka na koni)!

Zvláštní situace letošního jara nás poučila a přinesla poznání, že nemusí platit to, na co jsme byli po
desetiletí zvyklí a že jsme schopni se sami docela rychle přizpůsobit novým podmínkám a najít nevyz-
koušená řešení odpovídající nezvyklým okolnostem.

Dětem hezké prázdniny a dospělým příjemné, obyčejné léto!

Eva Cvejnová, ředitelka MŠ Solnice

Vážení rodiče, kolegové a kolegyně, žáci a přátelé!

Kvapem se přiblížilo zakončení školního roku 2019/2020, proto mi dovolte několik slov. Konec škol-
ního roku probíhá poněkud jinak, než tomu bylo v minulých letech. Kvůli hygienickým opatřením školu
navštěvují pouze menší děti, mnohé třídy jsou rozděleny do dvou skupin, mají speciální rozvrh hodin
a přestávek, děti v jídelně obědvají s rozestupem, pohybují se v rouškách a žáky druhého stupně po-
hromadě uvidíme až při předání vysvědčení. Dne 11. března byly totiž základní školy uzavřeny a bylo na
všech se s touto situací vyrovnat. 

Musím říci, že jsme se s tím poprali statečně. Pozorně jsme sledovali všechna prohlášení vlády i MŠMT
a snažili se udělat maximum pro hladký průběh nouzového stavu. Žáci i jejich rodiče dostávali zprávy
o vývoji ve školství, učitelé intenzivně komunikovali a už druhý týden mohli všichni využívat novou
záložku s úkoly na školních stránkách. Již na konci března byla zavedena online výuka, kterou někteří
žáci přivítali s radostí. 

Pro všechny to bylo nové. Žáci si vyzkoušeli, jaké to je, když si musí sami naplánovat práci a dodržo-
vat termíny. Podle spousty z nich je práce ve škole lepší a rychlejší, chyběly jim výklady učitelů a mož-
nost se ihned zeptat na to, čemu nerozumí. Na druhou stranu přivítali, že si mohou přispat a jednotlivým
činnostem se věnovat dle svého. Rodiče zjistili, jak je jejich dítě samostatné, jaký má přístup ke školní
práci, jak přemýšlí a snad si i zlepšili vzájemné vztahy. Někteří z nich byli mile překvapeni, co se v jejich
dítku ukrývá, někteří měli práce o něco více. Učitelé se nejprve obávali, co všechno nenadálá situace při-
nese a hlavně jak dlouho potrvá. Poté se museli poprat s distanční výukou, mnohem více využívat tech-
nologie a prosedět x-krát více hodin u počítače než je obvyklé. Každý si ale našel svůj systém a teď už
vše klapalo výborně. 

Závěrem bych Vám rád popřál krásné a klidné léto plné nových zážitků, snad už jenom pozitivních,
a v září se, doufám, setkáme s dětmi ve školních lavicích.

Luboš Klapal, ředitel ZŠ Solnice

Základní škola Solnice
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Slohové práce žáků 9. tříd – úvaha na téma „Já a koronavirus“

Já a koronavirus

V poslední době se jak na internetu, tak ve zprávách řeší jen a pouze jedno téma - a to COVID-19. Vede
mě to tedy  k zamyšlení: „Zaslouží toto téma tolik mediální pozornosti?“

Zřejmě ano, protože pro některé lidi, zejména ty starší, je to velice obtížné období kvůli jejich oslabené
imunitě, kterou už nemají tak odolnou jako za mlada. Lidé mladšího věku mají oproti nim výhodu, ale
ohrožen nákazou je v dnešní době prakticky každý.

Jsem ráda, že naše vláda už nastavila mnoho opatření v boji s koronavirem a vypadá to, že to i docela
funguje. Rozhodně se zmenšil nárůst nemocných za den. Některá opatření se mi ale nelíbí. Například se
nejspíše dva roky nepodívám do zahraničí, a to jsme tenhle rok už měli zakoupenou krásnou dovolenou
v Egyptě. Anebo ta karanténa? Prostě peklo…!

Je ještě další spousta věcí, které se mi nelíbí a které se dotýkají určitě i všech mých vrstevníků. Na-
příklad být po většinu doby zavřená doma místo toho, abych lítala po venku se svými kamarády a ba-
vila se. Teď se tak akorát můžu vydat na zahradu nebo jít nakoupit. Nebo to nošení ochranných roušek
a rukavic. Vím, že právě roušky zmenšují nejvíce riziko možné nákazy, ale prostě se s nimi špatně dýchá
a nejsou na obličeji příjemné. Tak kdy už to skončí?

Ale asi úplně nejvíc mně vadí, že není škola. Má to mnoho důvodů. Jako například, že nám nikdo
nemůže pomoci s přípravou na příjmací zkoušky, až na rodiče, kteří si s tím ne vždy vědí rady. Co se týče
domácího vzdělávání, tak to mne až tak moc netrápí, nicméně mi přijde, že na vypracování některých
úkolů je někdy málo času.  A co je ještě horší? To je když dostaneme takové zadání, které skoro nikdo
nepochopí. V tu chvíli si v době karantény uvědomuji, jak je vlastně osobní účast ve škole důležitá.

Přes všechny tyhle komplikace se sama sebe ptám: „Bude to ještě dlouho trvat? Vrátíme se ještě letos
do školních lavic? Budeme se ještě dlouho dusit v rouškách?“  Bohužel na odpovědi těchto otázek si bu-
deme muset ještě chvíli počkat…                                                                                                                                        

Daniela Trsová

Já a koronavirus

Nedávno, 1. března 2020, vypukl v České republice vir, známý jako koronavirus, nebo COVID-19.
A s tím souvisí i zavření škol na dobu neurčitou. 

Jak tyto „korona prázdniny“ snáším? Nenudím se? Dostávám úkoly od učitelů?

Ze začátku jsem byl nadšený z toho, že nebudu muset do té blbé školy, že nebudeme muset mít žádné
starosti, že nebudem vstávat brzo apod. Bohužel opak je pravdou. Příjde mi, že dostáváme teď mnohem
víc zabrat, než kdybychom byli ve škole. Ale i tak to snáším celkem dobře.

Nudím se? Popravdě, někdy jo, někdy ne. Každý den je jiný a s tím i jiné věci, jiné objevování apod.
Někdy mám prostě den, kdy bych jen spal a spal, a někdy mám den, kdy se naopak vůbec nenudím. Je
to 50 na 50. Zkrátka třeba v pondělí bych se nejradši vypařil a v úterý bych zase nechtěl promrhat ani
jednu sekundu.

Dostávám úkoly od učitelů? Ano, a to dost. Hodně učitelů to tam prostě napaří hned a je tam tisíce



S O L N I C K Ý  Z P R A V O D A J 1 7

věcí, tisíce výpisků, tisíce prací a prostě všeho možného. Jelikož jsem strašný rychlík, dělám všechno na-
prosto rychle, abych to prostě stihl a měl nějaký volný čas. Jenže jakmile všechno dodělám, BUM – nové
úkoly. Zkrátka a upřímně, co se týče úkolů, tak bych byl radši ve škole, protože tam toho za den neudě-
láme tolik a nemáme předem dané práce (kromě DÚ), které bychom měli pak stíhat. Doma toho máme
mraky a pořád toho přibývá.

Ale jo, jsem celkem rád, že nechodím do školy, byť sice máme víc úkolů, víc práce, avšak nemusím každé
ráno vstávat v nějakých šest hodin, nemusím cestovat do školy, prostě si vegetím doma. Ale v jediné,
v co doufám, je, ať se otevře škola a my, deváťáci, se budeme moct rozloučit a popřát si hodně štěstí do
přijímaček. No a vlastně i do budoucnosti. Konec konců, tohle je poslední rok, kdy jsme všichni pohro-
madě, ale to už je jiný příběh.

Tomáš Učík

Solnický Brouček

 

24.8. – 2.9. 2020  
ve Spole enském dom  v Solnici  

 

pouze podzimní a zimní d tské a t hotenské oble ení, hra ky a pot eby pro d ti  
jen hezké a isté v ci – po et omezen na 50 kus  (2 páry bot) 
       24.8.     pond lí    P ÍJEM                   9:00 – 11:00                  14:00 – 17:00 
       25.8.    úter        P ÍJEM          9:00 – 11:00         14:00 – 15:00 

    26.8.    st eda       PRODEJ          9:00 – 11:00    14:00 – 17:00         
        27.8.      tvrtek     PRODEJ           9:00 – 11:00                   14:00 – 17:00              
        28.8.      pátek        PRODEJ                9:00 – 11:00    14:00 – 15:00          
        29.8.      sobota      PRODEJ                9:00 – 11:00     ---------------- 
         2.9.      st eda       V DEJ                    9:00 – 11:00    14:00 – 16:00          
Prosíme prodávající, aby si vyzvedli tiskopisy s po adov m íslem v Brou ku ve Spole enském dom  
v Solnici a sepsali ozna ené v ci p edem doma. Po p edb né dohod  mo nost pou ít jarní tiskopisy.                  
                                                                  www.osbroucek.info       info na tel. 724 737 946, 724 737 947
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          ERVENEC 
     
      3.7.        POHÁDKOVÁ CESTA 
 
      7.7.        Setkávání rodi  a d tí     
      8.7.        V TVARNÉ TVO ENÍ – PUTOVNÍ KAMÍNKY 
                     
 
    13.7.         Setkávání rodi  a d tí     
    14.7.         V TVARNÉ TVO ENÍ – MALUJ SE MNOU 9:00 – 11:00 HOD. 
    15.7.         Setkávání rodi  a d tí     
                     V TVARNÉ TVO ENÍ – MALUJ SE MNOU 15:00 – 17:00 HOD. 
 
    20.7.         Setkávání rodi  a d tí     
    21.7.         Setkávání rodi  a d tí     
    22.7.         BESEDA – RODINNÉ VZTAHY NA DÁLKU 
 
    27.7. – 7. 8 . ZAV ENO 
 
    SRPEN   
 
     10.8.        Setkávání rodi  a d tí     
     11.8.        Setkávání rodi  a d tí     
     12.8.        V TVARNÉ TVO ENÍ – V ROBA PROSTÍRÁNÍ 
                     
     17.8.         Setkávání rodi  a d tí     
     18.8.         Setkávání rodi  a d tí     
     19.8.         BESEDA – JAK ROZVÍJET JEMNOU MOTORIKU U D TÍ 
 
     24.8. – 2.9.   BAZAR D TSK CH POT EB 
                          (herna zav ená) 
 
    Dopolední aktivity: 9:00 – 11:30 hod. 
    St ede ní odpolední herna po domluv . 
    Tiskopisy na Bazar mimo provozní dobu po telefonické domluv . 

J. Tomšová a J. Tošovská, Solnický Brouček
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Zpráva o činnosti Klubu důchodců Solnice za II. čtvrtletí roku 2020
Toto čtvrtletí nezačalo v naší republice zrovna vesele. Z Číny se po světě začala šířit koronavirová

infekce, kterou přes Itálii a Rakousko čeští občané přivlekli i do naší republiky. Pro její nakažlivost a těžké
průběhy zavedla vláda a hygienici omezení pohybu spolu s přísnými hygienickými opatřeními.

Tato opatření změnila nejen chod událostí v celé republice, ale i plány našeho klubu. Připravované akce
a výlety jsme odvolali na neurčito. Organizační věci i komunikace mezi výborem se řešily pouze pomocí
mailu či telefonu. Na webu klubu byla zveřejněna výzva pro členy klubu s nabídkou případné pomoci
výboru v nelehké situaci, která ledaskoho zaskočila. Všeobecná nejistota, trvání přísných opatření, to vše
působilo mnohým nepříznivě na jejich osobní psychiku. Vzhledem k opatřením se nemohl výbor ani roz-
loučit na poslední cestě s bývalou předsedkyní Maruškou Martincovou, která měla v dubnu pohřeb.
Museli jsme si všichni zvykat na zcela nové způsoby chování.

V květnu se začala opatření postupně
rozvolňovat a výbor klubu začal uvažo-
vat o jakémsi nastartování další činnosti.
Červnová původní akce byla odložena na
jiný  termín,  jelikož  by  asi  nezlákala
mnoho členů k výletu z důvodu určitých
obav ze  stravování v  restauraci a náv-
štěvě  míst  s  větším  seskupením  lidí.
Proto výbor rozhodl o uspořádání náv-
štěvy blízkého okolí s exkurzí a pobytem
v přírodě. Po výběru z několika návrhů se
nakonec dohodl uspořádat výlet do pří-
jemného prostředí Potštejna a jeho okolí.

Prvotní obavy z malé účasti se rozplynuly při zápisu na tuto akci. Byli jsme rádi, že naši členové při-
jali tuto nabídku a uvítali možnost se opět setkat a zároveň se někam podívat.

Ve středu 10. 6. 2020 ráno o osmé hodině odjel autobus řízený panem Vaverou s 39 účastníky výletu
směrem do obce Potštejn. Nejprve navštívili bývalý areál Prametu Šumperk nacházející se ve směru na
Brnou, který odkoupil potštejnský pivovar Clock. Buduje zde svůj nový výrobní provoz pod názvem
Fenetra. My jsme si mohli již nyní prohlédnout prostory a seznámit se s plánovanou technologií i vý-
robními záměry. Oficiální otevření a kolaudace by měly proběhnout v červenci tohoto roku. Poté jsme se
autobusem přemístili do středu obce Potštejna. Pokračovali jsme v exkurzi ve stávajících prostorech
pivovaru Clock. Jelikož jsou tyto prostory velice stísněné, museli jsme se rozdělit do tří skupin. V obou
provozech nás provedl, komentoval prohlídku, ochotně zodpovídal zvídavé dotazy a zprostředkoval
exkurzi jednatel pivovaru ing. Jiří Andrš. Čekání na vystřídání se na prohlídce nám zpříjemnilo posezení
v nedaleké cukrárně s nabídkou kávy, výborných zákusků a zmrzliny. Po uspokojení svých chuťových
buněk jsme se odebrali procházkou lipovou alejí podle řeky Divoké Orlice na Vochtánku. Je to údolí
Divoké Orlice s kempem Western a tábořištěm sevřené Hradním kopcem a stráněmi zvanými Vrch

Klub důchodců Solnice
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a Kazatelna. Zde se někteří prošli po tá-
bořišti,  někteří  zamířili  do  Modlivého
dolu, zbylí odpočívali v kempu. Modlivý
důl je přírodní rezervace s původním bu-
kovým porostem. Je zde pamětní kámen
na dobu pobělohorskou, kdy se zde ukrý-
vali a scházeli Čeští bratři, kteří byli pro-
následováni za svou víru. Postupně se pak
všichni  účastníci  výletu  sešli  u  oběda
v kempu, kde si většina pochutnala na gri-
lovaném pstruhu s chlebem. Po obědě byl
dán volný čas s určenou hodinou odjezdu autobusu z Potštejna. Zájemci o prohlídku hradní zříceniny zvolna
vystoupali zprvu lesem a následně zpevněnou lesní cestou k hradu. Měli však smůlu, jelikož několik málo
minut před tím odešla skupina na prohlídku. Museli by čekat na další prohlídku téměř hodinu. Jelikož za-
čalo drobně pršet, bylo rozhodnuto nečekat a pomalu se navrátit do Potštejna. Postupně sestoupali svažující
se cestou a pak pěšinou do údolí do lipové aleje. Odměnou za uskutečněnou vycházku přes Hradní kopec
byla návštěva dle svého výběru v cukrárně, kavárně či pivovaře. V 16:00 hodin se všichni shromáždili
v autobuse a s příjemnými pocity odjeli zpět domů. Akce se zdařila, všichni využili možnosti si navzájem
popovídat, někde se podívat, užít si krásné čisté přírody. Počasí k nám bylo též celkem příznivé, byť před-
pověď nebyla moc optimistická. Nakonec se zamračená obloha slitovala a krom krátkého drobného deště
jsme vše absolvovali v pohodě. Za zajištění a organizaci celé této akce je třeba poděkovat paní Aleně Mar-
tincové, naší nové předsedkyni, která v krátkém čase zařídila vše potřebné a k naší spokojenosti. Spoleh-
livě nás jako vždy přepravoval autobusem pan Vavera.

Již v minulém čísle Zpravodaje jsme
informovali  o  webové  stránce  klubu:
https://www.solnice.cz/volny-cas/klub-
duchodcu-1/ na stránkách Města Solnice
(Město Solnice – Volný čas – Klub dů-
chodců). Opatření související s koronavi-
rem  částečně  narušila  i  tvorbu  těchto
stránek. V době psaní tohoto příspěvku
se  připravuje  jejich  nové  uspořádání.
Doufáme, že v době, kdy se vám dostane
Zpravodaj  do  ruky,  již  budou  webové

stránky klubu plně funkční a v nové podobě. Na webových stránkách Města Solnice v odkaze Volný čas
lze nalézt odkaz Klub důchodců. Zde budou zveřejňovány informace výboru o připravovaných akcích
a činnostech klubu. Též se dozvíte i případné změny či zrušení akcí.

Připomínáme existenci mailové adresy našeho klubu duchodci.solnice@seznam.cz. Napsáním na tuto
adresu můžete podávat výboru klubu připomínky, návrhy, dotazy, ale i stížnosti a kritiky. Zároveň mů-
žete požádat na této adrese o zasílání veškerých informací důležitých pro členy klubu a týkajících se
i plánovaných akcí. Ve vašem prvém kontaktním mailu je třeba napsat větičku „Souhlasím se zasíláním
informačních mailů“. Tím dáte souhlas k tomu, abychom vaši mailovou adresu zařadili do klubového



S O L N I C K Ý  Z P R A V O D A J 2 1

adresáře. Pak již budete mít vždy informace „z prvé ruky“.  Zasílání mailů lze kdykoliv zrušit tím, že
o zrušení požádáte. Tím i příslušnou mailovou adresu vymažeme z klubového adresáře.

V nevyhnutelných případech je možné volat i na klubový mobil, jehož číslo je +420 604 843 170.
Nejbližší připravované akce:
24. 6. 2020 - Oslava jubilantů (1. pol. r. 2020)
22. 7. 2020 - Kuřata ve SD Solnice

Sledujte vývěsní skříňky, webové stránky či si nechte zasílat informace na mail. Těšíme se na váš zájem
a vaši účast na akcích klubu.

Ladislav Hradecký, výboru klubu

Informace ze Sportovního klubu
Koronavirová pauza sice omezila sportovní činnost oddílů v Solnici, členové ji ale dobře využili k ob-

nově zázemí ve sportovním areálu a rekonstrukci fotbalového hřiště. A nyní se sportovní dění postupně
vrací zpět k normálu.

Malí fotbalisté již naplno dvakrát
v týdnu trénují a účastní se víken-
dových fotbalových turnajů. Přede-
vším úspěšný fotbalový ročník 2009
ladil v posledních týdnech formu, na
konci měsíce června byl totiž účast-
níkem finálové skupiny celostátního
turnaje  Ondrášovka  Cup.  Aktuální
informace z fotbalového oddílu jsou
k dispozici na facebookové stránce
„Solnická meruna“.

Svou činnost obnovil  i  atletický
oddíl. Zapojil se do celostátního pro-
jektu  Českého  atletického  svazu
s názvem „Spolu na startu“ a uspo-
řádal pro děti 1. června atletické zá-
vody,  kde  více  než  o  umístění  šlo
o radost z pohybu po nucené pauze.  

Kuželkáři po rozvolnění koronavirových opatření dokončili jarní část Ligy neregistrovaných a podobně
jako stolní tenisti již vyhlížejí nový soutěžní ročník. 

Klub pořádal 25. června tradiční valnou hromadu, tentokráte s volbou členů ve vedení klubu pro příš-
tích 5 let. Podrobnosti přineseme v příštím vydání Zpravodaje.    

Ing. Jiří Kubec, Sportovní klub Solnice, z.s.

Sportovní klub Solnice

Družstvo starší přípravky ročníku 2009 umístěné
na 3. místě silně obsazeného turnaje DN Cup v Hronově
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Mateřská škola - do knihovny nejen za knihami…
Knihovna Solnice je opět v plném proudu… po kratší, neplánované přestávce z důvodu, který je kaž-

dému již notoricky znám, protože veškerá média od propuknutí viru vlastně o ničem jiném téměř nein-
formovala. Knihovna byla sice pro veřejnost uzavřena, ale nebyla tak úplně nečinná. Připravovali jsme
s panem Jaroslavem Štíchou, programátorem, webové stránky knihovny, kam budou moci čtenáři nahlížet
do katalogu Tritius a vybírat si knihy podle svého přání, dále například mohou návštěvníci webu nahlí-
žet na fotografie a články z akcí uskutečněných a vidět pozvánky na akce připravované. Další novinkou
bude nový knihovnický program Tritius, modernější systém půjčování knih a registrace čtenářů.  

Mateřská  škola  v  Solnici  zavítala  ještě
před koncem školního roku a příchodem let-
ních prázdnin do knihovny na pravidelnou
exkurzi. Děti  si  prohlédly nové  knihy,  ze-
jména encyklopedie o přírodě, kuchařské
knihy  s  návodem,  jak  si  doma  připravit
chutnou  pizzu  pro  děti,  dále  knihy  pro
nejen šikovné ručičky o keramice, svíčkách
nebo jak si vyrobit krásné přáníčko z barev-
ného  papíru.  Přečetli  jsme  si  pohádku
o malém králíčkovi  a  pro  děti  bylo  velké
a milé překvapení, že se jeden takový oprav-
dový králíček v knihovně zabydlel. Jmenuje
se Arnošt a děti si s ním pohrály, nakrmily
mrkvičkou a salátem. Potom se rozdělily do menších skupinek a zahrály si malou soutěž, kdo postaví ten
nejvyšší komín z knih a nespadne. K tomu jsme samozřejmě sáhli po těch starších, sešitkových knihách,
které kdosi doma na půdě likvidoval a dovezl je do knihovny. Paní učitelka zahrála na piano, děti zpívaly
písničku, některé k tomu i zatančily. Venku na loukách v současné době kvete spousta krásných květi-
nek kopretinek a my jsme si jednu takovou vyrobili na barevném vějířku. 

Měsíc červen je v přírodě znamením mláďat, i o tom jsme si povídali při listování v encyklopedii o pří-
rodě kolem nás a že je důležité, pokud bychom náhodou na mládě narazili při toulkách po louce či lesem,
nikdy na něho nesahat a nechat ho v pelíšku či hnízdě. Jeho maminka je jistě nablízku a brzy se k němu
vrátí a postará se o něj. Při povídání o mláďatech v přírodě si děti vybarvovaly obrázek srnčete nebo ve-
verky, kteří se běžně kolem nás v našem okolí vyskytují. 

Knihovna nabízí k vypůjčení nové knihy různých žánrů, zakoupené do vlastnictví knihovny nebo půj-
čené z Městské knihovny v Rychnově nad Kněžnou. 

O letních prázdninách bude mít knihovna otevřeno 1. a 8. července a potom od 19. srpna 2020 v ob-
vyklém čase. 

Přeji Vám krásné letní dny strávené podle Vašeho přání, ať budete kdekoliv, a pohodu, odpočinek
a načerpání nové energie a těším se na Vaši návštěvu.

Knihovna Solnice
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Nové knihy v knihovně
Ahnhem Stefan - Devátý hrob, Osmnáct pod nulou
Cassová Kiera - Dcera, Koruna, Šťastně až navěky 
Carter Chris - Popravčí, Dvojitý kříž 
Franková Anne - Zadní dům (Z deníku Anne Frankové)
Kepler Lars - Lovec králíků 
Kornerová Hana Marie - Dlouhá cesta, Druhý břeh, Třetí přístav 
Macmillanová Gilly - Chůva 
Niedl František - Čas vlků, Čtvrtý králův pes 
Vondruška Vlastimil - Ďáblův sluha, Smrt ve Vratislavi, Záhada zlaté štoly, Vražda v ambitu                         
Zusak Markus - Zlodějka knih 
Žáček Jiří, Born Adolf - Ezopovy bajky 
A mnohé další knihy vypůjčené z Knihovny v Rychnově nad Kněžnou v rámci výměnného fondu. 

Například od autorů: Adler Olsen, Atwood Margaret, Bilyeau Nancy, Brown Dale, Collins Jackie, Couler
Catherine, Cubeca Karel, Diener Michelle, Harasímová Markéta, Faludi Suzan, Katzenbach John, Kinsella
Sophie, Laurens Stephanie, May Peter, McKinley Tamara, Roberts Nora, Pratchett Terry, Ryan Anthony,
Smith Wilbur, Vondruška Vlastimil, Wood Barbara aj. 

Irena Šklíbová, knihovnice

Strašidlo jménem Koronavir nás snad i díky nařízení vlády opouští a my se víc jak po čtvrtroce ne-
dobrovolného odloučení můžeme vrátit k oživení kulturní činnosti  v našem městě.

Poslední společenskou akcí před nucenou
přestávkou  byl  Městský  a  školní  ples,  kdy
zprávy o šířící se nemoci dávaly tušit, že v ži-
votě našeho státu dojde k určitým omezením.
Tato omezení se v plném rozsahu dotkla i naší
činnosti. Bylo nutné nejbližší plánované akce
přeložit (i několikrát) nebo zrušit, protože nikdo
netušil, jak dlouho bude takovýto stav trvat. 

Kulturní  „vzduchoprázdno“  jsme  využili
k opravám a údržbě vnitřních prostor a zaří-
zení, proveden byl generální úklid a dezin-
fekce všech částí společenského domu. 

První akcí po rozvolnění opatření nařízených vládou bylo 14. června zahájení výstavy fotografií pana
Vlastimila Dohnálka, kterého se zúčastnilo asi 30 návštěvníků. 

O několik dnů později, 18. června, se stal Společenský dům v Solnici cílem 9. etapy akce Cyklotour
s Josefem Zimovčákem DĚTEM NA KOLE na podporu onkologicky nemocných dětí. Počasí tento den uká-

Kultura Solnice s.r.o.
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zalo, jak nepříjemným může být, ale do
cíle etapy dorazilo asi 50 cyklonadšenců,
z toho tři na vysokých kolech (tzv. kosti-
třasech). Pro účastníky bylo připraveno
menší občerstvení, ze kterého šel nejvíce
na dračku horký guláš. Josef Zimovčák
(několikanásobný mistr světa v jízdě na
vysokém kole, navíc známý svými jízdami
po trasách Tour de France, Giro d´Italia či
Vuelta a Espaňa) si spolu se svými spo-
lujezdci a olympijskou vítězkou a mist-
ryní  světa  v  běhu  na  lyžích  Kateřinou
Neumannovou prohlédl celý Společenský dům v Solnici. Při loučení s účastníky pak místostarosta Fran-
tišek Hovorka převzal od Josefa Zimovčáka certifikát o etapové účasti města Solnice. Při této příležitosti
bylo oznámeno, že i ve 12. ročníku celorepublikové akce nebude Solnice chybět mezi etapovými městy.

V sobotu 27. června byl zahájen pravidelný provoz kina. Jak vysoký zájem bude o tuto produkci, by
nám měla napovědět první představení rozložená do pěti následujících sobot. Od září budou pro filmová
přestavení vyhrazeny středeční časy.

Na letní prázdniny plánujeme koncert vamberské dechovky (9. srpna). Vzhledem k tomu, že Škoda Auto
pro letošní rok nepočítá s organizací tradičního Solnického loučení s létem, bude akce pro spoluobčany
v menším rozsahu pořádána dne 23. srpna pod záštitou Města Solnice. 

Od září bude pravidelně každou sobotu až do předvánočního času probíhat základní taneční kurz pro
mládež vedený tanečními mistry, manželi Prouzovými. Malý sál je v podvečer každého pondělí a úterý
rezervován jogínkám.

Na závěr bychom Vás chtěli pozvat na několik kulturních lahůdek – besedu s Vandráky (P. Liška,
J.  Révai),  koncert  zpě-
vačky Evy Urbanové s Ba-
rockem,  divadelní  před-
stavení  Sexem  ke  štěstí,
koncert a besedu s hud-
bou skupiny Queen, kon-
cert  Žalmana  Lohonky
nebo  dětské  vystoupení
skupiny  Čiperkové.  Na
závěr  roku  jsou  připra-
vena  další  dvě  divadelní
představení, vánoční kon-
certy, cestovatelské před-
nášky  a  další  hodnotné
akce.
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Veškeré informace o pořádaných akcích (nejenom v naší režii) budou zveřejněny prostřednictvím
čtvrtletních programů, plakátů, hromadných sms zpráv, hlášení městského rozhlasu nebo na webových
stránkách města Solnice. 

Nejpodrobnější informace o každé nové akci, termínu a času konání, ceně, způsobu prodeje či před-
prodeje vstupenek, příslušném programu najdete již během července na našich webových stránkách
www.kulturasolnice.cz. V nich naleznete i fotogalerii z již proběhnuvších vystoupení a představení, ceny
pronájmů sálů, kalendář obsazenosti a programu v jednotlivých dnech a další podrobné informace.

Závěrem bychom Vám všem chtěli  popřát prožití  letošního  léta bez újmy na  zdraví,  bez  záplav
a koronavirových vln nebo bodavého a hryzavého hmyzu. Užijte si  léta plného slunce,  jedinečných
zážitků a pořádného relaxu. 

Už teď se na Vás těšíme.

Václav Balous, kulturní komise města Solnice

Solnická solná stezka

48. ročník Solnické solné stezky
sobota 12. září 2020

Start i cíl u Společenského domu v Solnici.
Tento ročník se uskuteční bez autobusu.
Další informace o Solnické solné stezce zveřejníme koncem srpna.

05.04. 19:06 Požár – Uhřínov-Liberk  
Jednotka byla povolána k požáru lesa v katastru obce Uhřínov - Liberk. Po příjezdu na místo události bylo
provedeným průzkumem zjištěno, že hoří cca čtvrt hektaru lesa. Na likvidaci požáru bylo nasazeno ně-
kolik proudů „C“ a „D“. Jednotka na pokyn VZ prováděla hasební práce na dvou proudech „D“ napoje-
ných na dopravní vedení z vozidla CAS HZS RK. Další členové jednotky pomáhali s rozhrabáváním
jednotlivých ohnisek. S vozidlem CAS32 T148 byla prováděna kyvadlová doprava vody a doplňování
vody vozidel CAS HZS RK. Vozidlo CAS15 MB provádělo kyvadlovou dopravu vody z nedaleké požární
nádrže a doplňovalo vodou vozidlo CAS HZSp ŠKODA  AUTO. Po likvidaci požáru se obě vozidla vrátila
zpět na svou základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, HZSp ŠA Kvasiny, JSDH Deštné v O. h., JSDH Lukavice, JSDH
Skuhrov nad Bělou

Hasiči Vás informují
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14.04. 09:07 Požár – Rychnov nad Kněžnou
Jednotka byla vyslána k požáru garáže do
ulice Na Láni v Rychnově nad Kněžnou. Po
příjezdu na místo události bylo provedeným
průzkumem zjištěno že se jedná o požár ga-
ráže, která je součástí rodinného domu. Dva
členové jednotky v dýchací technice pomá-
hali s hašením a následně s vynášením před-
mětů  ze  zasažených  prostor.  Dále  jsme
pomocí  přetlakové  ventilace  prováděli  nu-
cené odvětrání domu. Vozidlem CAS15 MB,
které bylo doplňováno vodou z vozidla CAS32 T148, jsme doplňovali vodou vozidlo CAS HZS RK. Po
ukončení zásahu se obě naše vozidla vrátila zpět na svou základnu. Při požáru došlo ke zranění jedné
osoby. Škoda na majetku byla vyčíslena na jeden milion korun, uchráněné hodnoty představující cca
3,5 milionu korun.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, JSDH RK – Roveň

05.05. 05:54 Dopravní nehoda – Solnice 
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě osobního vozidla a motorky, ke které došlo v ulici Rychnovská
v Solnici. Po příjezdu na místo události zabezpečila jednotka místo dopravní nehody a u osobního
vozidla provedla protipožární opatření. Dále po celou dobu vyšetřování nehody řídila kyvadlově dopravu
na komunikaci. Po zadokumentování nehody Policií ČR a ukončení zásahu se jednotka vrátila zpět na svou
základnu. Při nehodě došlo ke zranění motorkáře.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK

07.05. 11:20 Požár – Černíkovice 
Jednotka byla vyslána k požáru rodinného domu v Černíkovicích. Po příjezdu na místo události bylo pro-
vedeným průzkumem zjištěno, že došlo k požáru plastové popelnice. Na místě již zasahovala jednotka
HZS RK. Vzhledem k tomu, že se jednalo o požár malého rozsahu a byl již lokalizován vrátila se naše jed-
notka na pokyn VZ zpět na svou základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, JSDH Černíkovice

14.05. 13:17 Dopravní nehoda – Bílý Újezd  
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě, ke které došlo na komunikaci č. I/14 v Bílém Újezdě. Po pří-
jezdu na místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že došlo ke střetu malého autobusu a ná-
kladního vozidla údržby silnic. Pomocí sorpční dečky, jednotky HZS stanice Dobruška, bylo zabráněno
menšímu úniku pohonných hmot z jednoho havarovaného vozidla. Vzhledem k tomu, že obě vozidla byla
odstavena mimo komunikaci a nebránila provozu, tak se naše jednotka po dohodě s VZ vrátila zpět na
svou základnu. Při nehodě nebyl nikdo zraněn.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK - stanice Dobruška

20.05. 20:09 Požár – Solnice-Ještětice   
Jednotka byla povolána do obce Ještětice k požáru velkoobjemového kontejneru. Po příjezdu na místo
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události bylo provedeným průzkumem zjiš-
těno, že hoří odpad ve velkoobjemovém kon-
tejneru.  Na  likvidaci  požáru  byl  nasazen
jeden vysokotlaký proud a jeden „C“ proud,
oba natažené z vozidla CAS15 JSDH Solnice.
Následně  byl  obsah  kontejneru  rozhrabán
a částečně vyklizen. Po likvidaci požáru vy-
čkala naše jednotka na příjezd vyšetřovatele
HZS a po domluvě s ním se vrátila zpět na
svou základnu. Škoda na majetku byla vyčís-
lena na cca 20 tisíc korun, uchráněné hodnoty představují cca 40 tisíc korun.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK

24.05. 02:09 Požár – Černíkovice 
Jednotka byla povolána k požáru rodinného domu do Černíkovic. Po příjezdu na místo události bylo pro-
vedeným průzkumem zjištěno, že došlo k požáru v půdním prostoru. Plamenné hoření bylo zlikvidováno
před  naším  příjezdem  ohlašovatelem  požáru.  Pomocí  vysokotlakého  proudu  nataženého  z  vozidla
CAS15 MB byla dohašena skrytá ohniska. Místo bylo průběžně kontrolováno pomocí termokamery
HZS RK. Po příjezdu vyšetřovatele a po dohodě s VZ se naše jednotka vrátila zpět na svou základnu. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, JSDH Černíkovice

28.05. 08:49 Planý poplach – Rychnov nad Kněžnou 
Jednotka byla vyslána na Finanční úřad do Rychnova nad Kněžnou, kde došlo k signalizaci čidla EPS.
Po výjezdu jednotky na místo události byl velitel jednotky informován operačním důstojníkem KOPIS
HZS HK, že se jedná o planý poplach a naše přítomnost není nutná. Jednotka se tak vrátila zpět na svou
základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK

29.05. 09:31 Požár – Solnice 
Jednotka byla vyslána do areálu firmy Odpady s.r.o. v Solnici k požáru nákladního vozidla. Po příjezdu na
místo  události  bylo  provedeným  průzkumem  zjištěno,  že  došlo  k  požáru  v  motorovém  prostoru
vozidla. Plamenné hoření bylo již zlikvidováno pomocí RHP pracovníky firmy. Jednotka pomocí jednoho
vysokotlakého proudu nataženého z vozidla CAS15 MB provedla dohašení skrytých ohnisek. Po vyšetření
požáru vyšetřovatelem HZS se jednotka vrátila zpět na svou základnu. Škoda na majetku byla předběžně
vyčíslena na 20 tisíc korun, díky rychlému zásahu se podařilo uchránit hodnoty ve výši 230 tisíc korun.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK

16.06. 04:58 Dopravní nehoda – Solnice-Ještětice  
Jednotka byla povolána k dopravní nehodě, ke které došlo v obci Ještětice. Po příjezdu na místo události
bylo provedeným průzkumem zjištěno, že došlo ke střetu osobního vozidla s cyklistou, který byl lehce
zraněn. Jelikož se jednalo o menší dopravní nehodu a síly a prostředky na místě události stačily, tak se
jednotka po domluvě s VZ vrátila zpět na svou základnu
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK



2 8 w w w . s o l n i c e . c z

18.06. 18:08 Technická pomoc – Rychnov nad Kněžnou-Litohrady 
Jednotka  byla  vyslána  do  obce  Litohrady
k odčerpání vodní laguny ze zahrady rodin-
ného domu. Po příjezdu na místo události
bylo provedeným průzkumem zjištěno, že vli-
vem silného deště došlo k zatopení zahrad
vodou z přilehlých strání a rybníka. Ve třech
případech se voda dostala až do domu. Po-
stupně byly k odčerpání vody nasazeny cel-
kem čtyři kalová čerpadla. Tři JSDH Solnice
a jedno JSDH Černíkovice (jednotka se do-
stavila na místo v průběhu zásahu).
Voda byla čerpána z následujících objektů:
Litohrady čp. 3 - odčerpání vody ze zahrady a ze sklepa
Litohrady čp. 4 - odčerpání vody ze zahrady a stodoly, pomocí průmyslového vysavače bylo likvidováno
cca 10 cm vody z obytné části
Litohrady čp. 5 - odčerpání vody z příjezdu k domu a ze stodoly
Litohrady čp. 12 - odčerpání vodní laguny ze zahrady
Litohrady čp. 14 - odčerpání vodní laguny ze zahrady
Po ukončení zásahu jsme se vrátili zpět na svou základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, JSDH Černíkovice

20.06. 14:54 Dopravní nehoda – Byzhradec  
Jednotka byla povolána k dopravní nehodě, ke
které došlo na komunikaci č. 29844 mezi Byz-
hradcem a Houdkovicemi. Po příjezdu na místo
události  bylo  provedeným  průzkumem  zjiš-
těno, že došlo k čelnímu střetu dvou osobních
vozidel. Obě vozidla zůstala stát na komunikaci
a blokovala provoz. Jednotka provedla u obou
vozidel protipožární opatření a společně s jed-
notkou HZS RK zasypala uniklé provozní ka-
paliny sorbentem. Po vyšetření nehody Policií ČR jednotka pomohla s naložením obou havarovaných vozidel
na odtah. Následně byl proveden úklid vozovky. Po celou dobu zásahu byla vozovka neprůjezdná. Po ukon-
čení zásahu se jednotka vrátila zpět na svou základnu. Při nehodě bylo zraněno celkem pět osob.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK

František Hovorka, velitel JSDH

Poděkování 
Touto cestou bych rád poděkoval hasičskému sboru Solnice, který zasahoval dne 18.6.2020 při po-

vodni v Litohradech č.4. Oceňuji jejich ochotu, vstřícnost a profesionální přístup. 
Ještě jednou velice děkujeme za pomoc.                                                                          

rodina Molíkova 
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Vzpomínka na 75. výročí osvobození republiky
Pomalu se přesouváme do druhé poloviny roku 2020 a všichni věříme, že se náš život s koronavirem

po několika předešlých měsících dostává do kolejí, na které jsme zvyklí. Na několik týdnů jsme všichni
pocítili jistá omezení, několik týdnů jsme se strachovali o sebe a své nejbližší, několik týdnů většina
nemohla dělat to, co dělá ráda. Několik týdnů…… Těchto několik týdnů není nic ve srovnání se 75 měsíci
v letech 1939 - 1945….. 

A právě letos v květnu uplynulo 75 let od ukončení této „obludné“ etapy, od ukončení 2. světové války.
Z důvodu vládních opatření se veřejné pietní vzpomínky k tomuto výročí konaly pouze v omezeném
režimu. Nicméně i v této (pro naši generaci) nelehké době je nasnadě se ohlédnout do minulosti a u pří-
ležitosti vzpomínky osvobození srovnat závažnost těchto jen stěží porovnatelných období.

Vybrala jsem pro vás v originální verzi jen několik zápisů z kroniky obce Ještětic z období počátku
května 1945, tak jak je do kroniky zapsal kronikář p. Antonín Beneš, dlouholetý řídicí učitel, zakladatel
místního divadla, jehož rukopis je překrásný a obsah za období, kdy kroniku psal velice poutavý. Věřím,
že i vy, kteří věnujete tomuto krátkému ohlédnutí několik minut svého času, nebudete litovat.

Sobota  5.  května  1945  v  8.  hodinu
ranní přichází do obce telefonická zpráva.
Konec  utrpení  několika  let  pod  vládou
cizácké boty. A  již se objevují na štítech
chalup opět nové prapory uschované před
slídičskými zraky okupantů. Ale ještě není
konec! Boj teprve nastává! V obci se usta-
vuje Místní národní výbor. Jeho předsedou
je  řídící  učitel  zdejší  školy,  který  byl  již
v únoru 1945 ilegálním hnutím na Rych-
novsku k tomuto úkolu pověřen. Členy re-
volučního MNV jsou: Bohuněk Josef, Hejčl
Josef ml., Hejčl Václav, Josef Jiroušek, Ant. Moravec, Bohumil Červinka st., Josef Pavlíček. Přípravné práce
k převzetí správy obce vykonány již v první schůzi MNV v odpoledních hodinách dne 5. května.

V neděli 6. května projíždějí obcí po zuby vyzbrojené jednotky SSmanů s výhružnými pohledy zdů-
razňují ještě svoji „sílu“.  Z Prahy zaznívá zoufalé volání o pomoc. Jsou to dny strašného napětí. Lampy
přijímačů jsou přetíženy do krajnosti.

V pondělí, 7. května vidíme první transporty prchající „vítězné“/ Hitlerovy armády. Zubožení, hladoví
a ponížení vlekou se po horní silnici od Rychnova, místní zajišťovací oddíl odnímá jim zbraně, pokud jich
ještě mají, jízdní kola, přikrývky a ponechává jim na další cestu jenom to nejnutnější. Tak končí armáda,
které Hitler sliboval největší vítězství dějin.

Úterý, 8. květen, den bezpodmínečné kapitulace Němců. V Praze se však nepřetržitě, ve dne v noci,
bojuje.  O 16. hod. odpoledne přejímá Místní národní výbor správu obce v improvizovaném shromáždění

Z historie
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občanů na prostranství před školou. K slavnosti nastoupil hasičský sbor a zajišťovací oddíl s bílými
páskami s označením „Československé vojsko“ mimo ostatní občany. K shromáždění promluvil okrskový
velitel zajišťovacích oddílů podporučík čsl. armády J. Pospěšný, učitel ze Skuhrova n. B. a předseda
revolučního národního výboru. Za prozatimní úřadovnu MNV zvolena reservní učebna místní školy.

Hitlerovi  vojáci  ujíždějí,  prchají  před
Rudou  armádou,  jež  postupuje  od  vý-
chodních Čech a Moravy. A již v příštích
dnech vítáme vojáky této armády ve své
obci. Projíždějí, nadšeně zdraveni dospě-
lými  i dětmi, část se zastavuje ke krat-
šímu odpočinku, aby se dali zas na další
cestu k západu. Jsou to milé, slovanské
tváře a třebaže hned nerozumíme všem
jejich výrazům, rozumíme si srdcem. Jsou
jistě mile překvapeni pohostinstvím a ra-
dostnou účastí, s jakou se u nás setkávají. Dělí se s našimi kuřáky o tabák a cigarety. Kuřiva je u nás
žalostně málo. Děvčata je zasypávají kyticemi vonného šeříku a hostí českými koláči, mlékem a kávou.
Mnohé z našich dětí se svezlo v těchto dnech na ruských tancích, autech i koních. Vojáci od Stalingradu,
otužení bojem a svízelemi daleké cesty mají k našim dětem zvlášť srdečný poměr.

Hned po revolučních dnech připravuje se odsun Němců z pohraničí. Nastává úkol osídliti uprázdněná
místa po nich českými osídlenci. Těm, kteří touží po půdě, naskýtá se jedinečná příležitost ke splnění této
tužby. Ze zdejšího dvora odchází několik rodin deputátníků do blízkého pohraničí, aby se ujaly samo-
statné práce v pohraničí. Svěřeny jim zemědělské objekty po Němcích. Do zdejšího dvora byli posláni
Němci z Orlických hor na zemědělské práce. V některých zemědělských závodech v obci jsou Němci rov-
něž zaměstnáni a to do té doby, než budou odsunuti. Dostávají potravinové lístky s potiskem „Deutsche“
s příděly obdobnými jako dostávali za nacistického režimu Židé. Na rukávech nosí bílé pásky s označe-
ním N (Němci).  Šák pracují po zásluze pro ty, jimž chystali se po své vítězné válce úděl nejhorší.

A pro jednu místní zajímavost ještě výňatek z téže kroniky ze dne 6. července 1945:
Po několika letech nesvobody slavíme letos opět svobodně svátek Mistra Jana Husa. V předvečer,

5. července, oslavena památka Husova tradičním průvodem obcí.  Na návsi nad vesnicí zapálen oheň.
K účastníkům slavnosti promluvil řídící učitel vyzdvihnuv Husovu lásku k pravdě, t.j spravedlnosti a svo-
bodě. Jako za první světové války, tak i ve válce druhé nařídili Němci sejmutí zvonů k účelům válečným.
Aby byl zachován starý zvonek zdejší zvoničky, byl několika občany zavčasu ukryt. Dni 6. července byl
ozdobený zvoneček zavěšen na své místo. Na slavnosti promluvil říd.učitel, vzpomenuto těch mrtvých
občanů, kterým zvonek nezazněl na jejich cestě poslední. Vzpomněl i zdejšího rodáka, Josefa Černého,
jenž se stal obětí nacistického běsnění. Narodil se 1. března 1904 v Ještěticích, vyučil se v zámečnictví,
byl zaměstnán v Mladé Boleslavi v továrně Laurin a Klement. Zatčen gestapem, odvezen do koncen-
tračního tábora v Mauthansen, odkud se již nevrátil. Slavnost byla zároveň oslavou osvobození.

Mgr. Stanislava Klengelová, tajemnice MěÚ
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(pokračování)

Zemědělství je prioritou obyvatelstva rychnovského okresu. Výnosnost závisí na jakosti půdy a na
podnebí. U Lukavice, Habrové, Javornice a Skuhrova má vliv chladné počasí, takže úroda je slabší. Půda
„červinka“ u Domašína, Černíkovic, Lupenice, Slemena a Třebešova odměňuje práci hospodářů daleko
více. K zintenzivnění hospodaření se zavádějí práce secími, žacími a mlátícími stroji s pohonem zvířecím
nebo motorovým, provádí se odvodňování a zavodňování ploch, scelování malých pozemků do větších
celků a regulace potoků a řek. V Rychnově se nachází Odbočka zemědělské jednoty a meliorační druž-
stvo, které pilně pracují na rozkvětu zemědělské výroby.

Hlavními produkty zemědělského hospodaření v našem okrese jsou z obilnin pšenice, žito, ječmen
a oves, z luštěnin koňský bob, hrách, vikev, peluška a hořčice, z olejnatin mák. Dále se daří bramborám,
zelí, mrkvi, cukrovce, krmné řepě a v posledku luční trávě, jeteli a vojtěšce. Pro venkovní trh se pěstuje
pšenice a pivovarský ječmen.

Výnosnost polí však není všude stejná, půda je místy jílovitá, místy silně kamenitá a je nutné prová-
dět sběr kamene. Tak tomu je u Lukavice, Habrové či Skuhrova. Velmi úrodná půda ze žlutočerné ornice
se nachází u Třebešova, Černíkovic, Lupenice, Kostelce a Doudleb. U Slemena, Synkova a Častolovic je
lehká ornice promísená s křemenem.

Nejvyšší průměrný výnos z jednoho hektaru pšenice a žita je u Domašína (20 q), brambor u Svídnice
(160 q), cukrovky u Svídnice a Lična (i více jak 250 q). Průměrně se sklidí na Rychnovsku z jednoho hek-
taru 13 q olejky, 180 q zelí nebo 11 hl máku.

Největší díl plodné půdy zabírají pole. V celém okrese je to 60,5 % veškeré půdy. Mimo Jahodova, kde
pole tvoří pouze 1/5 všech pozemků, Javornice a Merklovic, kde mají čtvrtinu, není další obce, u níž by
pole nezabírala víc jak polovinu všech pozemků. Nejvíce polí mají v Brocné a Lupenici (4/5), Lipovce
a Vamberku (3/4), v Dlouhé Vsi, Domašíně, Panské Habrové, Ještěticích, Kvasinách, Solnici, Lukavici
a Třebešově (2/3), v Rychnově, Slemenu a Svinné to jsou pak 3/5.

K obdělávání půdy užívají rolníci jako tažné síly koní a hovězího dobytka plemene bersko-hanáckého,
ve dvorech a ve větších usedlostech traktorů.

Ve světové válce se na Rychnovsku rozmohl chov koz, králíků, slepic, hus a holubů. Chovatelé drob-
ného hospodářského zvířectva jsou dnes sjednoceni v různých chovatelských organizacích. Ve městech
i vesnicích velmi dobře působí včelařské spolky.

Rychnovské trhy na vepřový dobytek jsou proslulé a je zjištěno, že rolníci na Rychnovsku utržili před
světovou válkou za prasátka ročně až půl milionu korun. Za války a v době konjunktury po ní dokonce
několik milionů. Týdenní trh nabízí až tisíc selat. Rychnovský vepř je jedním z nejstarších šlechtěných ple-
men a vznikl křížením domácího plemene s vepři plemene Poland-China z Polska a velkým Yorkshirem na
dvoře ještětickém, jehož majiteli byli bratři Huffmanové. První cenu obdržel rychnovský vepř na hospo-
dářských výstavách v Praze v letech 1913, 1914 a 1923 a úspěchy se stupňovaly i v dalších obdobích.
Rychnovský vepř je vyhledávaný jako chovný a šunkový. Vyznačuje se rychlým vzrůstem a znamenitou
plodností. Pro prodej tohoto ušlechtilého zvířete byla nákladem 250.000 korun vystavěna tržnice u rych-

Poklady z půdy
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novského nádraží, kde se několikrát do roka konají výstavy a trhy. Tato tržnice je první svého druhu v Če-
chách a v osmdesáti kotcích lze vystavit několik set vepřů.

Podle sčítání z roku 1935 byl stav zvířectva takovýto:
telata do 1 roku 1.349 kusů
býci 413 kusů
jalovice 999 kusů
krávy 4.287 kusů
voli 90 kusů
plemenní kanci 47 kusů
plemenné prasnice 1.943 kusů
prasata na výkrm do 8 týdnů 3.558 kusů
prasata na výkrm nad 8 týdnů 3.705 kusů
kozli 11 kusů
kozy chovné 2.287 kusů
hříbata do 1 roku 21 kusů
hříbata do 3 roků 50 kusů
hřebci 6 kusů
klisny plemenné 99 kusů
ostatní klisny 207 kusů
valaši 340 kusů
drůbež všeobecně 28.906 kusů

Nejkvalitnější louky se nacházejí hlavně v údolích podél řek. Louky, které vznikly z vysušených rybníků
a mokřadů, však bývají podmáčené. Vypráví se i několik pověstí – na podmáčené louce u Lična se pro-
padl do země velký oddíl vojska. Podobně je tomu i u Velkých Petrovic, kde v době, kdy nebyly ještě
erární cesty, se několik dragounů i s koňmi propadlo do bahna. Mokřiny zůstaly doposud u Častolovic,
Potštejna a Solnice.

Zahrad je v našem okrese velmi málo, většinou se jedná o oplocené sady. Ty se nacházejí v Slemenu,
Vamberku, Kvasinách, Rychnově, Domašíně, Tutlekách, Synkově, Doudlebách a Ličně. Nejvíce jsou pěs-
továny švestky (hlavně karlátka, bosenské a sedmihradské) a slívy (renglody, špendlíky, paví vejce,
mirabelky, aninky, křikve, meduňky aj.), dále něco málo třešní (uherky, chrupavky, srdcovky, ptáčnice
a běstvinky), jablek (panenské, žitné, hedvábné, šálové, zlatá reneta, hrkáče, malináče, ovčí hubičky,
loužňata aj.) a hrušky (máslovka, žitná, makovka, kulatka, žlutavka, citronka, krvavka, moučnice aj.).

Lze se setkat i s menšími výsadbami vlašských a lískových ořechů.

Ovocné stromoví bylo téměř zničeno sibiřskými mrazy v letech 1929 a 1939. Okrašlovací spolky a ze-
mědělské organizace se přičinily o to, že hospodáři dnes vysazují odolnější stromy s moderními odrůdami
z vlastních školek – zejména pak v Třebešově, Černíkovicích, Domašíně, Slemenu, Lipovce a Rovni.

Více než čtvrtinu půdy celého okresu zabírají lesy. Převládají lesy jehličnaté (převážně smrk a borovice),
v listnatých porostech se objevují javory, duby, buky a břízy.

Podle porostů dostaly i některé obce své názvy  - např. Borohrádek, Borovnice, Lípa, Olešnice, Svíd-
nice, Habrová, Javornice nebo Lipovka.



S O L N I C K Ý  Z P R A V O D A J 3 3

Okres je bohatý nejen krásami přírodními, ale skýtá i mnohé požitky milovníkům lovné zvěře. Je tu
celá řada pěkných revírů, polních i lesních. Jsou tu jednak samostatné honitby (zvlášť u velkostatků), tak
i honitby společenské. Ty se pronajímají buď dražbou, nebo z volné ruky.

Z jednotlivých druhů lovné zvěře se vyskytují v revírech zajíci, králíci a srnčí, na hřebenu Orlických hor
jeleni. Bývají pořádány i hony na lišku. Z lovného ptactva se pak jedná o koroptve, bažanty, divoké kachny,
sluky, místy i tetřívky. U černíkovického rybníka se zdržují vodní slípky, lysky, divoké kachny, hejna racků,
čejky, volavky, čírky, potápky, roháči, jespáci a kolihy.

V dřívějších dobách některé revíry hostily mnohé vzácné návštěvníky. Honů v častolovickém panství
se účastnil i arcivévoda Ferdinand d´ Este.

Jen pro zajímavost – podle údajů z roku 1934 bylo v okrese střeleno 17 jelenů, 128 kusů srnčího,
15 kusů černé zvěře, 3.886 zajíců, 2.205 bažantů. Škodné zvěře srstnaté bylo zastřeleno 3.186 kusů
(v tom 25 lišek), škodné zvěře pernaté 2.177 kusů (v tom 33 jestřábů a 63 krahujců).

Ryb v našich řekách a potocích mnoho nebylo a proto Rybářský klub zarybňuje téměř všechny vodní
toky v okrese rybí násadou z vlastní  líhně. Proto každý rok bývá do vod vysazeno na 40.000 kusů
potočního a duhového pstruha, 8.000 kaprů, 130 velkých línů a 5.000 kusů velké mareny.

Z hlediska zemědělského průmyslu jsou významnými následné podniky:
pivovar J. Mikše v Rychnově nad Kněžnou
pivovar L. Sternberga v Častolovicích 
lihovar M. Bubna v Doudlebách nad Orlicí
lihovar Zd. Kolowrata Krakowského v Lipovce – Karolíně
družstevní lihovar v Týništi nad Orlicí
likérka R. Vanického v Kostelci nad Orlicí
likérka A. Knypla v Rychnově nad Kněžnou
palírna slivovice A. Krska v Malé Lhotě
družstevní mlékárna v Kostelci nad Orlicí
sušárna na čekanku v Častolovicích
obilné mlýny (je jich několik po celém okrese)
uzenářská výroba J. Kubiase ve Vamberku (vynikající pověst doma i v zahraničí)

Značný význam pro zemědělce mají hospodářská družstva:
Rolnický družstevní podnik v Kostelci nad Orlicí zajišťuje provoz skladišť, obilného mlýna, pekárny, mlé-
kárny, zelárny, sběrny vajec a prodejny.  Má celkem 900 členů a 100 zaměstnanců. Účetní obrat za
období 1939-1940 činil 128.909.218 korun, pokladní obrat pak 29.459.136 korun. Družstevní filiálky
se nacházejí v Týništi nad Orlicí, Ličně, Malé Lhotě a Sopotnici.

Hospodářské  družstvo  v  Rychnově  nad  Kněžnou  má  filiálky  v  Kvasinách  a  ve  Vamberku  a  má
823 členů. Družstevní prodejna prodala v období 1939 – 1940 214 vagonů umělého hnojiva, 150 va-
gonů obilí, 40 vagonů krmiv a 12 vagonů semen – vše v celkové hodnotě 6.465.879 korun.

(pokračování příště)

Václav Balous
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VZPOMÍNKY NA  AFRIKU
(9. pokračování...)

Přemýšlela jsem o čem dál psát, za čtyřicet roků života v Africe se toho událo opravdu hodně. Po-
stupně jsme si zvykali na život v nám neznámé kultuře, osvojovali si a zdokonalovali se v angličtině, čímž
se nám otvíraly další a další dveře do duší a myšlení místních obyvatel, poznávali např. jihoafrické me-
tody vzdělávání, takže jsme se třeba přestávali divit tomu, když slečna na poště nedokázala spočítat
cenu za tři známky a brnkala si prsty na hlavu, jako na kalkulačku, čímž sčítala cenu jednotlivých zná-
mek. Byl to totiž způsob, jakým se děti ve školách učily počítat a slečně na poště to zůstalo i do dospě-
losti a takových situací bylo mnohem víc. Moje jihoafrické přítelkyně se často divily mým všeobecným
znalostem z různých oborů, které jsme my doma ve školách měli, jako byla matematika, fyzika, chemie,
zeměpis a které jsme brali jako samozřejmost, protože místní děvčata se místo toho učila vařit, plést, vy-
šívat a háčkovat. 

Můj soukromý život se odvíjel podobně, jako životy většiny z nás, takže se o něm nebudu rozepisovat
a raději budu vzpomínat na zážitky z farmy, kde jsme bydleli, nebo z různých cest a výletů po Africe.

S prvním manželem jsme se po společné dohodě po 13ti letech rozešli a po mnoha letech života bez
partnera, jsem se znovu vdala, také za Čecha, vlastně Moraváka Pavla. 

Pořídili jsme si malou farmu, či spíše přírodní re-
zervaci,  asi  30  km  za  Pretorií,  kde  jsem  se  cítila
opravdu šťastná. Na farmě jsme nic nepěstovali, ale
měli jsme na ní asi 60 antilop, jmenovitě blessboky,
impaly, několik springboků, malinké antilopky duiker,
8 zeber a také dikobrazy, jejichž ostny jsme občas
kolem  nacházeli.  Na  okolních  kopcích  žili  šakali.
V okolí se také pohybovala hejna krásných perliček,
které mají sice velmi malou hlavičku, ale o to silnější
hlas, kterým se dožadovaly zrní, na které jsem si je
naučila a které jsem jim házela za plot u domu. Občas
se u domu objevila i velká pozemní želva, ale na malé
přehradě, která byla součástí farmy, byly spousty pla-
catých želv vodních, které okamžitě naskákaly do vody, jakmile nás spatřily. V období páření jsme si „uží-
vali“ neuvěřitelně hlasité kvákání obrovských žab, kterým se říká bullfrog, neboli „skokan volský“. Často
se po večerech ozývali šakali, kteří se vytím a štěkáním mezi sebou dorozumívali. 

Za teplých letních večerů jsme často sedávali při sklence dobrého jihoafrického vína venku na terase
a prožívali ten úžasný koncert probouzejícího se nočního života.

Zvířátko, které jsem měla moc ráda se jmenuje „Bushbaby“, čili „Komba ušatá“. Je to malý noční pri-
mát, který měří asi 130 mm a váží něco mezi 95-300 gr. Má zvlněnou, stříbrnošedou až tmavě hnědou
kůži, dlouhý huňatý ocas a silné zadní končetiny, které jí pomáhají při skákání ze stromu na strom. Ná-
padné jsou jejich velké oči, které jim umožňují výborné noční vidění. Co je na nich velmi zajímavé, jsou

Ze života našich občanů
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jejich uši,  skládající  se ze čtyř částí, které mohou  jednotlivě
a nezávisle na sobě ohýbat, což jim pomáhá při nočním lovu
hmyzu. Jsou to všežravci, jejich strava se skládá z jiných malých
zvířat, včetně ptáků, hmyzu, ovoce, semen, květin, vajec a oře-
chů. Dvakrát ročně se rodí 1-2 mláďátka. Mají polozavřené oči,
takže se ze začátku nemohou pohybovat samostatně a proto je
matka po dobu několika prvních dní nosí v ústech a během
krmení je ponechává na bezpečných větvích. Každý večer za sou-
mraku jsme je vídali, jak neslyšně skáčou ze stromu na strom
na cestě za potravou a po čase zase zpátky, za svými mladými.
Jedna rodinka se nám usadila v komíně, čehož jsme si v létě ne-
všimli a když jsme potom v zimě zatopili, všechen kouř z kamen
se nám valil do obývacího pokoje a navíc vypuklo v komíně velké
pozdvižení, jak se z něj zvířátka snažila uprchnout. Naštěstí se jim, k naší radosti, nic nestalo.

Zebry jsou velmi zvědavé a také mlsné, o čemž jsem se mnohokrát a při různých příležitostech pře-
svědčila. Jak nastartoval náš zahradník sekačku, aby posekal trávu kolem domu, objevily se za plotem
a trpělivě čekaly, až jim posekanou trávu hodí přes plot. Kolem domu jsme měli oplocenou zahradu, jinak
by nám zvířátka všechny keře a stromy okousala a také trávník byl udržovaný a zalévaný, takže tráva na
něm byla zelená a šťavnatá. Na zbytku farmy byla tráva vysoká a ne tak dobrá, jak zebry rychle zjistily.

Často jsem chodila po farmě na procházku s našimi dvěma psy, německým ovčákem Bonnie a malým,
černým pejskem Blackie, který byl neurčitého původu a kterého jsem vysvobodila od nedobrých lidí,
kteří ho trápili.

Kdykoliv byly zebry poblíž a uviděly nás, pokaždé
se za námi všechny vydaly. Ťapaly a klapaly kopýtky
po prašné  cestě, v bezpečné vzdálenosti od nás
a já z toho mívala občas tak trochu divný pocit...
Kdyby bývaly věděly, že mě klidně můžou napad-
nout, protože na to mají.....ale ne, jak jsem se za-
stavila, zastavily se  i zebry a čekaly. Jak  jsem se
rozešla, vyrazily i zebry. Všech osm, pěkně za sebou.
A tak jsme chodili a zastavovali se, já a dva pejsci
a za námi, v řadě, osm zeber.....jednou mi to už ne-
dalo, zastavila jsem se a zadupala na ně. Lekly se
a daly se na úprk, ale ne daleko a po chvilce už zase
na nás jukaly, pro jistotu napůl ukryté za hustými
keři. Ale já je moc dobře viděla!!! ☺

Někdy se bavily i tím, že mě za plotem pozoro-
valy, když jsem na zahradě věšela prádlo. Ale to se
nestávalo často, protože to byla práce Emily, mé po-
mocnice v domácnosti, která byla u nás zaměstnaná
na plný úvazek. Bydlela v domečku nedaleko od



3 6 w w w . s o l n i c e . c z

nás, na naší farmě, kde měla obývací místnost s kuchyňským koutem, ložnicí a koupelnou, ve které bylo
umyvadlo, toaleta a sprchový kout. Denně ráno přišla k nám do domu poté, kdy my odjeli do města do
práce a starala se o dům. Nakrmila psy a kočky, jednu naši, jmenovala se Nána a asi deset divokých, které
jsme také živili, ustlala, umyla nádobí, podlahy, utřela prach, vyčistila boty, vyprala prádlo, usušila,
vyžehlila, prostě zastávala veškeré domácí práce. Bylo to její zaměstnání, za které byla placená. K platu
dostávala podle potřeby uniformy, které se vyráběly speciálně za tímto účelem. Skládaly se ze šatů růz-
ných barev a potisků, stejné zástěrky s kraječkou a šátku, bez kterého se žádná černoška neobejde. 

Mnoho z nich neumí nic jiného než domácí práce
a jsou šťastné, když se jim podaří získat zaměstnání
v dobré rodině, která jim slušně zaplatí a chová se k
nim dobře. Emily jezdila domů za rodinou jen jednou
měsíčně, protože to bylo daleko a taxíky, kterými ces-
tují, jsou v Africe drahé. Vozila jim peníze a potraviny,
které jim nakoupila z výplaty, ke kterým jsem i já pra-
videlně přidávala pár potřebných věcí, jako bylo mýdlo,
kukuřičná mouka, cukr, čaj, prášek na praní, nebo kuře.
Jeden člověk, který pracoval, tak živil mnoho dalších,
mezi nimi i prarodiče, což je v černé komunitě bráno
jako samozřejmost, postarat se z toho mála co mají
i o staré příbuzné, kteří již pracovat nemohou.

Často za mnou jezdila na návštěvu maminka, kterou
na cestě doprovázela moje sestra Hanka. Pokaždé jsem
je musela hned po příletu znova upozorňovat na to, že
si nemůžou samy stlát postele, přepírat prádlo, čistit si
boty, umývat nádobí atd., prostě vše na co byly zvyklé z domova, protože by Emily úplně rozhodily její
nacvičený režim a rytmus denních činností a já bych ji po jejich odjezdu musela znovu cvičit v tom, co
už dříve uměla, ale zásahem zvenčí si celý režim velmi narušila. Jsou zvyklé pracovat automaticky a bez
velkého přemýšlení a záleží na zaměstnavatelce, jak si svoji pomocnici vycvičí podle svých potřeb a po-
žadavků. 

Po Emily jsem nevyžadovala jen to, aby pro mne vařila. Tuto činnost, která mne těšila, jsem si jako je-
dinou ponechala pro sebe. Několik věcí jsem ji ale v kuchyni přece jen naučila, aby byla schopná mi po-
moci při přípravě jídel např. na oslavy, nedělní obědy s pozvanými hosty, atd., kde byla příprava časově
náročnější. Uměla ozdobit naše klasické obložené chlebíčky, nakrájet přísady do bramborového salátu,
obalit řízky, prostřít slavnostní stůl....a hlavně za mnou neustále umývala nádobí, takže jsem měla v ku-
chyni uklizený prostor ke svému vaření. Bylo to moc příjemné, mít takovou pomocnici a po návratu zpět
domů jsem si těžko zvykala na nový způsob života - bez mé Emily.

Na farmě s námi žili také dva černí zahradníci a pomocníci při všech potřebných pracech, kterých
bylo neustále víc než dost. Jedna z jejich mnoha povinností bylo obden obcházet celou farmu podél
plotu, který měřil necelé 3 kilometry a kontrolovat, jestli není někde prostříhaná díra, kterou se dovnitř
dostávali zloději, kteří se nám snažili krást hlavně mladé, čerstvě narozené antilopy. Prostříhané díry
uměli velmi zručně na místě opravit.
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Byli negramotní, neuměli počítat, číst ani psát, na dokumentech se podepisovali křížkem, nebo
otiskem palce, ale s mobilem, který vlastnili snad všichni, uměli zacházet velmi dobře. Práci, kterou jsme
od nich požadovali, jsme jim museli vždycky vysvětlit velmi podrobně, jednoduchým jazykem a několi-
krát, případně si od nich nechat požadovaný úkol pro jistotu ještě zopakovat. 

Jeden z nich, jmenoval se Thonson, ale my mu říkali Bubi, protože vypadal trochu jako bubák ☺, do-
stal jednou od manžela za úkol posbírat po farmě do pytlů zebří trus a zapracovat ho kolem kořenů ně-
kolika borovic, které jsme pár roků předtím kousek nad domem vysadili. Jehličnaté stromy v místních
suchých a horkých podmínkách rostou pomalu a obtížně, takže jsme jim chtěli trochu přilepšit a pomoci.
Manžel s Bubim posbíral pro názornost do pytle trochu trusu, odnesl ho k první borovici, vysypal kolem
ní a rýčem zapracoval do země, aby bylo Bubimu jasné, jak to má dělat. Bubimu byl úkol naprosto jasný,
takže ho manžel opustil, aby se mohl postarat i o zbytek ostatních borovic. Po nějaké době Bubi přišel
s tím, že je vše hotovo, ať to jde boss (šéf) zkontrolovat. Když manžel spatřil Bubiho dílo, nejdříve šlo
o život jemu, ale okamžitě potom Bubimu, kterého honil snad po celé farmě s tím, že ho uškrtí. Bubi totiž,
místo aby borovice pohnojil, jak mu bylo velmi pečlivě vysvětleno a názorně předvedeno, je těsně u země
všechny uřezal!!! Po vášnivé honičce po farmě nebylo Bubiho nějakou dobu vidět, ale nakonec se zase
objevil a opatrně, připraven vzít kdykoliv do zaječích, manželovi hlásil, že borovice zase spravil, což by
bylo na další infarkt, kdyby nebylo tak absurdní a legrační to, co s nimi ten chudák Bubi vyvedl, aby se
bosovi zavděčil a aby mu ten už neusilovat o život. Za pomoci druhého zahradníka stromy nasadil zpátky
na pařezy, podepřel ze všech stran klacky a s konví je běhal zalévat. 

No, co k tomu dodat... život je velmi pestrý, přichystá Vám zajímavá, ale občas i nemilá překvapení,
která je dobré brát s nadhledem a úsměvem, protože jak se říká, „když nejde o život, tak nejde o nic“.

(pokračování příště)

Vlasta Havlíčková//Milatová

Jaroslava Schůtová - Můj život v Solnici
(7. pokračování….)

X – Z práce do práce a zdraví opět zrazuje

Musím se podrobněji zmínit o činnosti MS ČSČK, tehdy velmi důležité organizaci. Naše úkoly byly
značné. Solnická skupina měla za sebou dlouhou a bohatou historii. Jejím dlouholetým předsedou byl
přede mnou MUDr. Bohumil Soulek. Do činnosti organizace byla zapojena i jeho manželka. Měli jsme
k dispozici výkladní skříň v domě u Fajstů, kde byly vyvěšovány informace o naší činnosti a kde také
paní učitelka Jarkovská vystavovala lístečky s obrázky léčivých bylin popsané jejím krásným rukopisem.
Solnici jsme měli rozdělenou na několik obvodů, kde v případě potřeby prováděly naše proškolené členky
ošetřování drobných úrazů. Nelze zapomenout na tuto záslužnou práci paní Vlasty Soulkové, pí Kop-
sové, pí Vimrové, pí Daníčkové, paní Martincové (mé nástupkyně ve funkci předsedkyně skupiny) a dal-
ších obětavých občanek. Vzpomínám též na paní Podhájeckou z okresního výboru ČSČK, která s námi
výborně spolupracovala, ale bohužel v poměrně mladém věku zemřela na rakovinu. Naše členky také
organizovaly různé akce k získávání dalších dárců krve. 
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Ve spolupráci se Svazem žen za vedení učitelky Burgetové jsme provedli ke konci šedesátých let sbírku
na podporu vznikajících SOS dětských vesniček. Pořádali jsme řadu zdravotnických přednášek odborných
lékařů bývalého OÚNZ, navštěvovali jsme dlouhodobě nemocné nebo staré občany, hlavně v Domovech
důchodců, účastnili jsme se brigád při sázení stromků společně se Svazem žen i Spolkem důchodců.
Každý měsíc jsme jezdili do zámku v Černíkovicích, kde byly umístěny dívky s různým, převážně men-
tálním postižením. Pohled na mnohé ležící pacienty byl velmi bolestný. S manželem jsme pak začali pra-
videlně navštěvovat skupinu asi 10 mobilnějších a schopnějších chovanek, které se na nás velmi těšily.
Mého muže dokonce oslovovaly „tatínku“, zvlášť když je k jejich velké radosti vozil autem po rozlehlém
zámeckém parku nebo když se při chvílích odpočinku mnohé z nich usídlovaly po dvou na jeho kolenou. 

V roce 1969 jsem v AZNP z důvodů „neprokádrovanosti“ sama dobrovolně odešla z funkce vedoucí
osobního oddělení (s jednou podřízenou) a přešla na práci nižší kategorie i platu. Pro trvalé osočování
ze strany jedné „uvědomělé“ kolegyně jsem nakonec na vlastní žádost 28. 2. 1971 zaměstnání v AZNP
ukončila. Naštěstí mi okamžitě práci nabídl vedoucí tehdejší provozovny VELOREX p. Miroslav Martinec.
Byla to dělnická profese manipulantky, ale byla jsem vděčná, že mám práci a dokonce v Solnici! V té
době měl syn za sebou již maturitu a dcera studovala na střední škole. 

Brzy se však u mě znovu pro-
jevily vážné zdravotní problémy,
koncem roku 1972 jsem musela
do  nemocnice  v  Opočně,  kde
jsem v lednu 1973 podstoupila
již  dříve  avizovanou  operaci.
A  aby  toho  nebylo málo,  v  ne-
mocnici v Rychnově se ocitla po
autohavárii naše dcera s otřesem
mozku  a  prasklou  pánví.  Když
jsem byla propuštěna do domá-
cího léčení a měla jsem mít klid
na lůžku, přivezli domů na dolé-
čení i dceru. Jen díky obětavosti
našeho táty jsme to všechno zvládli. Dcera pak dohnala učení a úspěšně odmaturovala.

Po návratu do zaměstnání jsem se už jen těžko potýkala se spoustou potřebných pochůzek a dalších
úkolů patřících k mé práci. Naštěstí se podařilo sehnat místo v osobním oddělení OÚNZ v Rychnově
n.Kn., kam jsem tedy 1. března 1973 nastoupila. Léta strávená v tomto zaměstnání a v tom báječném
kolektivu celého PAM (práce a mzdy – tedy osobní útvar + mzdová účtárna) považuji za nejkrásnější
a nejšťastnější dobu mé pracovní kariéry vůbec. I zde mne samozřejmě čekaly potíže, když dorazil poli-
ticky nepříznivý kádrový posudek z AZNP. Moje vedoucí a též bývalý ředitel MUDr. Buzek však situaci vy-
řešili v rámci své kompetence a prosadili mé setrvání ve funkci s ohledem na mé odpovídající odborné
předpoklady a pracovní výsledky. Takže jsem odtud odcházela teprve až do starobního důchodu v r.1981.
Několik let jsem se mohla konečně těšit z klidnějšího života. Dodnes jsem v kontaktu s mými tehdejšími
kolegyněmi z nemocnice a jsem vděčná mým tehdejším nadřízeným i za tu jejich osobní statečnost.
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XI – Boj s manželovou nemocí.

V době mého zaměstnání v nemocnici přišly i jiné radosti – syn nás obdařil dvěma vnučkami, dcera
vystudovala vysokou školu, nastoupila do zaměstnání, narodil se jí syn. Ale jak už to bývá, vždy musí štěstí
doprovázet i nějaký ten stín. Dceřino první manželství skončilo rozvodem. Můj manžel již delší čas trpěl
dědičnou rodinnou chorobou – cukrovkou. Měl mít klidnější životní režim, ale skutečnost byla zcela jiná.
Velké pracovní vypětí, stres a starosti nakonec v květnu 1982 vedly k prvnímu záchvatu mrtvice a dlouhé
léčbě v nemocnici. I přes důslednou léčbu a rehabilitaci se špatně pohyboval i hůř mluvil. Dlouho jsem
ho vozila po bytě na kolečkovém křesle. 

Manžel se však nevzdával a stále procvičoval zatuhlé prsty více postižené pravé ruky. Nakonec se jeho
stav díky jeho nezlomné vůli a odhodlanosti vcelku stabilizoval. Koupil si kytaru, na kterou se jako zku-
šený muzikant naučil brzy hrát. Opět hrál v kapele, tentokrát v Martince pana Kiliána. K dřívější soukromé
výuce hry na housle, klarinet a saxofon přibyly i flétna a kytara. Těch žáčků k nám tehdy chodilo i kolem
dvaceti! A invalidní učitel Schůt byl opět ve svém živlu. Ze svých žáků sestavil skupinu Klubíčko, rozepi-
soval pro ně noty různých písniček a po zlepšení zdravotního stavu dokonce pořádal pro solnické občany
v sále U Zeleného stromu besídky, mj. i s účastí „zpěvaček“ z řad chovanek černíkovického ústavu. Spolu
s nimi se na jevišti objevily též jejich pečovatelky – jeptišky. Bylo to tehdy pro celou rodinu velké vítěz-
ství našeho dědy nad zákeřnou chorobou, bohužel ne příliš dlouho trvající. 

Manžela později postihly postupně ještě tři záchvaty mrtvice a dva infarkty. Vždy se zase jakž takž vzpa-
matoval, ale síly a energie rychle ubývaly. Celá rodina hodně pomáhala se vším, co bylo v domácnosti
a kolem domu potřeba udělat, obě vnučky dědečka obletovaly. Jednou se s ním tajně dohodly, že mu se-
ženou pejska, po kterém vždy toužil. Já si kromě „klidných obyvatel“ králíkárny u nás žádné jiné zvíře
nepřála a neuměla představit. Jak jsem se tehdy vyděsila, když přišla paní se štěňátkem v košíku. Kate-
goricky jsem tento chlupatý dárek odmítla. Paní odešla, ale pohled na zdrceného dědečka mne přinutil
změnit rozhodnutí a hned jsme volali na odcházející dárkyni, ať se vrátí. Jeho radost byla bezmezná!  Když
pak stále více chátrající manžel seděl v křesle nebo venku na lavičce a hladil čtvernohou kamarádku
fenku Astu, byla jsem ráda, že jsem souhlasila. Asta se stala miláčkem celé rodiny.

XII - Sama, ale naštěstí ne osamělá.

Přišel ale osudný den 6. dubna 1992, kdy jsem manžela vypravila na stanovenou kontrolu cukru, kam
ho odvážela sanitka. Mezitím jsem připravila jeho oblíbené jídlo, ale manžel se nějak dlouho nevracel!
Volala jsem do ústředí sanitek a pracovnice mne hned přepojila na internu nemocnice, kde mi sestra na
můj dotaz, co je s manželem, úsečně řekla: „Pan Schůt ze Solnice ve 13 hodin zemřel.“ Bylo to tak ne-
čekaně strašné, že jsem jen vykřikla: „Vždyť jel jenom na kontrolu!“ Telefon už ale převzal lékař a sdělil
mi, že udělali vše možné k oživení, ale bohužel se jim nepodařilo přimět srdce k činnosti. A ať si přije-
deme pro jeho věci… Byla jsem hodně zoufalá, naštěstí mě podržely děti, které hned, jakmile se zprávu
dozvěděly, za mnou přijely. Když jsme se synem jeli do nemocnice, potkali jsme auto pana Bárty, který
k nám vezl své dvě dcerky na pravidelnou hodinu hraní, aniž věděl, že jejich učitel již není mezi živými. 

Následující dny jsem přežila snad jen díky tomu, že o mne střídavě pečovaly snacha a dcera. Syn
zařídil potřebné záležitosti spojené s pohřbem, dcera mi pomohla sepsat pohřební řeč, sama bych toho
nebyla schopná. Skoro celé dny jsem trávila venku na zahradě, nedokázala jsem být sama v bytě. Naštěstí
bylo krásné a teplé jaro. Vzpomínala jsem, jak mi manžel v poslední neděli svého života říkal: „Babičko,
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ještě nikdy jsi neměla tak krásně upravenou zahrádku, jako to máš letos.“ Pochopila jsem, že se vlastně
již se vším loučil. 

Seděla jsem jednou smutně v křesle, kde sedával dříve manžel ve společnosti své věrné Asty. A ta při-
šla, položila mi hlavu na klín a upřela na mě ty své smutné psí oči, které jako by říkaly: „Tak jsme tu zů-
staly už jen my dvě.“ Žádná slova nemohou vyjádřit mé tehdejší pocity! 

I přes obětavou péči mých blízkých jsem na tom nebyla psychicky dobře. Nakonec se to muselo pro-
jevit i na zdraví celkově. Zhoršily se dlouhodobé potíže pohybového aparátu, znovu se vrátily zažívací
problémy. V září se připojily silné bolesti břicha. Snacha mne nakonec odvezla do nemocnice, kde mne
po kratším vyšetření s negativním nálezem chtěli opět poslat domů. Naštěstí se snacha nenechala odbýt
a rezolutně požadovala, aby mě přijali a důkladně vyšetřili příčinu neustálých bolestí. Hned po prvním
rentgenu také zjistili rozsáhlý zánět slepého střeva, plného kamenů! Takže mi okamžitě provedli po-
třebnou operaci. Po rekonvalescenci jsem byla 2. listopadu 1992 z nemocnice propuštěna. Vezla mě opět
snacha Anuška. Zrovna byly Dušičky, tak jsme se cestou stavily na hřbitově v Solnici posvítit dědečkovi.
A já si přitom uvědomila, že mnoho nechybělo a já bych mu posvítit nemohla – ležela bych tu s ním
a rodina by svítila nám oběma! 

Po  návratu  domů  jsem  se
dlouho sbírala ze všech těch ran
osudu. Všestranná péče celé ro-
diny  i  atmosféra  blížících  se
Vánoc na mne přece jen příznivě
zapůsobily.  Novou  naději  s  ja-
rem1993 také znamenal druhý
sňatek dcery a zpráva o jejím tě-
hotenství. Zároveň se ale u mne
objevily  další  zdravotní  prob-
lémy, projevila se angina pecto-
ris a vysoký tlak, který je od té
doby trvale léčen. Bylo jasné, že
už sama nebudu schopná obsta-
rávat dům a zahradu. I když mi
děti s rodinami pomáhaly, nemohly denně jezdit do Solnice. Dceři se v září 1993 narodil druhý syn (děda
se bohužel svého dalšího vnoučka nedočkal), takže měla sama svých starostí nad hlavu. Rozhodla jsem
se podat si žádost o umístění v Domě s pečovatelskou službou. Po čtyřech letech se uvolnil byt po ze-
mřelé paní Pařízkové, kam jsem se 1. března 1997 nastěhovala.

(pokračování příště)

Jaroslava Schůtová                                           
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ROZPIS SLUŽEB – červenec - září 2020
Ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 8.00 – 13.00 hodin

Datum Jméno lékaře Adresa ordinace Telefon
04.07. MUDr. Salamin Akram Kvasinská 129, Solnice 773 766 699

05.07. MUDr. Miřejovská Dagmar Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 494 323 152

06.07. MUDr. Handl Jindřich Panská 24, Rychnov nad Kněžnou 494 531 955

11.07. MUDr. Učňová Petra Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk 721 200 244

12.07. MUDr. Valešová Pavla poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114

18.07. MUDr. Zdráhal Zdeněk Masarykova 729, Kostelec nad Orlicí 721 460 150

19.07. MUDr. Andělová Jana Jana Pitry 448, Opočno 731 980 112

25.07. MUDr. Borůvková Veronika poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114

26.07. MUDr. Handl Jindřich Panská 24, Rychnov nad Kněžnou 494 531 955

01.08. MUDr. Havlíček Ondřej Záhumenská 445, České Meziříčí 734 324 600

02.08. MUDr. Loukota Jan Komenského 127, Opočno 494 621 665

08.08. MUDr. Machková Terezie Jana Pitry 448, Opočno 731 980 112

09.08. MUDr. Matoušková Lucie Kvasinská 129, Solnice 602 152 873

15.08. MUDr. Miřejovská Dagmar Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 494 323 152

16.08. MUDr. Motyčka Martin Komenského 44, Rychnov nad Kněžnou 775 224 093

22.08. MUDr. Petrák Tomáš Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk 721 200 244

23.08. MUDr. Podolská Jana poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 783

29.08. MUDr. Machková Terezie Jana Pitry 448, Opočno 731 980 112

30.08. MUDr. Salamin Akram Kvasinská 129, Solnice 773 766 699

05.09. MUDr. Světlík Filip Tyršova 515, Opočno 777 667 353

06.09. MUDr. Štulík Richard poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 693

12.09. MUDr. Učňová Petra Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk 721 200 244

13.09. MUDr. Valešová Pavla poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114

19.09. MUDr. Zdráhal Zdeněk Masarykova 729, Kostelec nad Orlicí 721 460 150

20.09. MUDr. Andělová Jana Jana Pitry 448, Opočno 731 980 112

26.09. MUDr. Borůvková Veronika poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114

27.09. MUDr. Štulík Richard poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 693

28.09. MUDr. Havlíček Ondřej Záhumenská 445, České Meziříčí 734 324 600

03.10. MUDr. Loukota Jan Komenského 127, Opočno 494 621 665

04.10. MUDr. Machková Terezie Jana Pitry 448, Opočno 731 980 112

10.10. MUDr. Matoušková Lucie Kvasinská 129, Solnice 602 152 873

Zubní pohotovost
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III. čtvrtletí roku 2020

Červenec: 

8. července (středa) Výtvarné tvoření – Putovní kamínky od 9.30 hod.
– pořádá Solnický Brouček                                                                

11. července (sobota) Kino – Hledá se princezna                                od 17.00 hod.
– prodej vstupenek v pokladně SD                             vstupné: 100,- Kč
– dětský animovaný film z roku 2018
– délka 85 min.

14. července (úterý) Výtvarné tvoření – Maluj se mnou od 9.00 hod.
15. července (středa) Výtvarné tvoření – Maluj se mnou od 15.00 hod.                                                                

18. července (sobota) Kino – Vlastníci                                od 19.00 hod.
– prodej vstupenek v pokladně SD                             vstupné: 100,- Kč
– česko-slovenská komedie / drama z roku 2019
– délka 96 min.
– vstup povolen od 12 let

25. července (sobota) Kino – Ježek Sonic                                od 17.00 hod.
– prodej vstupenek v pokladně SD                             vstupné: 100,- Kč
– dětská komedie USA z roku 2020
– délka 99 min.

Srpen, září: 

23. srpna (neděle) Loučení s létem 
– pod záštitou města Solnice
– další informace o programu budou zveřejněny

24. srpna - 2. září Bazar dětských potřeb + Květinové aranžmá paní Zářecké 
– pořádá Solnický Brouček

29. srpna (sobota) Rodinné odpoledne v Ještěticích                                od 14.00 hod.
– pořádá SDH Ještětice
– taneční zábava se skupinou Decibels od 19.00 hod.

9. září (středa) Beseda s panem Dragounem 
– pořádá sdružení Splav
– malý sál ve Společenském domě v Solnici

Kalendář  akcí
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12. září (sobota) Solnická solná stezka 
– pořádá Klub českých turistů Solnice

16. září (středa) Beseda s Mgr. Vlasákem – Jak zabránit šikaně mého dítěte od 15.30 hod.
– pořádá Solnický Brouček

23. září (středa) Cestovatelská přednáška – Peru od 18.00 hod.
– přednášející Petra Wenzelová                             vstupné: 60,- Kč

23. září (středa) Drakiáda od 16.00 hod.
– pořádá Solnický Brouček

Akce Muzea a galerie Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou

Červenec – září 2020

Správní budova Muzea a galerie Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou
Jiráskova 2, 516 01 Rychnov nad Kněžnou (bývalá kasárna)
Tel.: 494 534 450, e-mail: moh@moh.cz, www.moh.cz

Výstava kaktusů a sukulentů v Rychnově nad Kněžnou 12. 9. – 15. 9. 2020
(Dům zahrádkářů, Poláčkovo nám.)
V polovině září 2020 Vás pozveme na výstavu kaktusů a sukulentů, která proběhne v Domě zahrádkářů
na Poláčkově náměstí. K vidění bude více jak tisíc exemplářů z celého světa, především však z Argentiny,
Mexika a Madagaskaru. Výstava je pořádána ve spolupráci s místním Klubem kaktusářů.

Podzimní botanická vycházka v Týništi nad Orlicí 25. 9. 2020, od 15 hodin
Na závěr botanické sezóny v průběhu měsíce září bude ve spolupráci s Městskou knihovnou v Týništi nad
Orlicí uspořádána botanická vycházka pod vedením muzejního botanika Jana Doležala. Místo setkání
a trasa exkurze bude včas ohlášena na webových stránkách muzea.

Orlická galerie a výstavní sály muzea
2. patro Kolowratského zámku
Kolowratská 1, 516 01 Rychnov nad Kněžnou
Tel.: 494 534 015, e-mail: moh@moh.cz, galerie@moh.cz, www.moh.cz

Výstava na téma „Jiří Samek: Do hloubky“ (výběr z grafické tvorby) 26. 5. – 19. 7. 2020
Od konce 70. let se zabýval snad všemi grafickými technikami. Pro svou mistrně zvládnutou techniku mo-
notypu začal být oslovován odborníky a stále častěji vystavoval. Od roku 1980 začal používat vlastní gra-
fickou techniku „hlubotisk z lina“. Větší formáty tiskne v nízkých nákladech. Jeho technika je výjimečná
tím, že pro vrypy používá dláto a jeho robustní, přesně cílené vrypy se staly matricí pro slepotisk nebo
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lůžkem pro speciálně míchanou barvu. Výsledný tisk vystupuje z plochy prostoru, je plastický, jako by
byl malovaný. 

Výstava na téma „Ženská krása v tvorbě Věry Jičínské“ 26. 5. – 13. 9. 2020
Výstava je věnována významné umělkyni, jejíž talent přesahuje hranice širokého regionu, Věře Jičínské.
Její tvorbu společně s Nadací Věry Jičínské a Městem Dobruška Orlická galerie dlouhodobě prezentuje
veřejnosti.

Expozice na téma „Cesta krajinou - Malíři Orlických hor a Podorlicka“ 26. 5. – 30. 10. 2020
Orlická galerie se profesně profiluje na malíře Orlických hor a Podorlicka. Stálá expozice mapuje jednot-
livé krajinářské generace, ale i solitéry, kteří v tomto kraji tvořili dlouhodobě, nebo ty, jejichž působení
se stalo pouhou malířskou epizodou. Chloubou stálé expozice  jsou obrazy A. Slavíčka, A. Hudečka
a V. Beneše, Slavíčkova syna Jana nebo B. Piskače či J. Trampoty. V expozici malířů 2. poloviny 20. sto-
letí naleznete díla A. Lamra, J. Kaloče nebo V. Hanuše. Ve stálé expozici výběr ze sochařského díla K. Hla-
díka a L. Beneše.

Výstava na téma „Michal Burget: Krajina zítřka?“ 26. 5.– 19. 7. 2020
Náchodský rodák Michal Burget se věnuje především krajinomalbě. Ovšem v jeho podání krajina získává
něco na romantičnosti, svébytnosti a originalitě, ale i jinakosti a zvláštnosti, kterou způsobujeme my
lidé svojí činností. Výstava představí výběrem nejen malířskou tvorbu umělce, ale i grafiky a kresby, ve
kterých zpracovává autor podobné náměty. Návštěvníci budou mít tak jedinečnou možnost srovnání,
jak se stejný námět proměňuje díky technice. 

Výstava na téma „Ve zdravém těle zdravý duch 26. 5. – 31. 10. 2020
– počátky sportu a turismu v Podorlicku“
Představíme Vám vybavení pro zimní i letní sporty z muzejních sbírek, dále pak oblíbené turistické cíle
v Orlických horách a jejich podhůří. Nezapomeneme na organizace Skaut, Sokol, Orel nebo velmi oblíbený
tramping. Výstava zahrne časové období od konce 19. do poloviny 20. století a doplní ji bohatá fotogalerie.

Výstava na téma „Břetislav Malý: Sjednocující pocit“ 24. 7. – 13. 9. 2020
Malíř a výtvarník, který se zabývá významem a vztahem barev nejen vůči sobě samému, médiu obrazu
nebo objektu, ale i divákovi. Instalace objektů, jejichž barevnost se proměňuje nejen vzhledem ke světlu,
ale i pozorovateli, který je míjí, bude jistě působivým zpestřením pro milovníky umění. 

Výstava na téma „Igor Chmela: Sirkoň“ 24. 7. – 13. 9. 2020
Výstava fotografií divadelního a filmového herce, který si vyrobil cameru obscuru z krabičky od sirek
a její pomocí nafotil celý soubor Divadla na zábradlí. Fotografie s nezapomenutelnou divadelní atmosférou
na výstavě doplní i ty, které Igor Chmela fotí v soukromí či ve městě – zajímavé portréty, lidi nebo místa.
Výstava je součástí divadelního festivalu Poláčkovo léto. 

Výstava na téma „Orlický salon ´20 – Velké ženy z malé země“ 18. 9. – 30. 10. 2020
Tradiční podzimní výstava představí tři výtvarnice – Denisu Proškovou, která se kromě ilustrací věnuje i psaní
a vytváření autorských knih, Markétu Zlesákovou, malířku velkoformátových obrazů zátiší s průhledy do kra-
jin, která se také věnuje grafice a designu, a Dagmar Junek Hamsíkovou, která se představí svými obrazy,
jež vznikaly v Rokytnici v Orlických horách. Výstava je nazvána podle knihy Velké ženy z malé země, kterou
právě ilustrovala Denisa Prošková. 
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Výstava na téma „Lumír Nedvídek: Tauromachie“ 18. 9. – 30. 10. 2020
Připomínka oblíbeného rychnovského rodáka – malíře. Lumír Nedvídek byl bytostný figuralista a kolorista,
který měl možnost seznámit se s významnými osobnostmi u nás, ale i ve Francii, kam pravidelně jezdil. Jeho
práce inspirované býčími zápasy jsou plné energie, malířského umu i emocí. Výstava připomene právě zmí-
něné náměty společně s kresbami a fotografiemi z jeho života v Rychnově. 

Cyklus prázdninových výtvarných dílen v Orlické galerii 8. 7. – 11. 7. 2020 a 19. 8. – 22. 8. 2020,
vždy od 10 do 16 hodin

Prázdniny jsou úžasným časem pro fantazii a tvoření. Přijďte do Orlické galerie strávit čtyři dny plné zkou-
šení různých výtvarných technik. Ve středu na nás čeká hravý linoryt, ve čtvrtek pak jemnost suché jehly.
V pátek se budeme věnovat fotografiím a vyrobíme si svou cameru obscuru. Na závěr si v sobotu vyzkou-
šíme svázat vlastní knihu pomocí japonské vazby. Možnost zakoupení zvýhodněné vstupenky na cyklus
dílen.

Tvůrčí dílna na téma „Podmalba na skle“  12. 9. 2020, od 10 do 16 hodin
Lidové podmalby zdobily a chránily každou chalupu, kapličku nebo venkovský kostel. Přijďte si vyzkoušet
tuto techniku malby na sklo za studena do Orlické galerie. Během dílny bude možné zhlédnout vystavené
podmalby na skle z muzejních depozitářů.

Sýpka – Muzeum Orlických hor
Horská 174, 517 61 Rokytnice v Orlických horách
Tel.: 491 616 941, e-mail: sypka@moh.cz, www.sypka-moh.cz

Tvůrčí dílna na téma „Vyrob si draka“ 26. 9. 2020, od 10 do 17 hodin
Podzim je tradičním časem pouštění draků. V minulosti si děti draky běžně vyráběly samy. Navažte
v Sýpce na tuto tradici a vyrobte si svého vlastního papírového draka.

Muzeum krajky Vamberk
Vilímkova 88, 517 54 Vamberk
Tel.: 494 541 518, e-mail: mkv@moh.cz, www.moh.cz

Výstava na téma „Čechoslováci v boji za vlast“ 14. 2. 2020 – 31. 10. 2020
Výstava dokumentů, relikvií, osobních předmětů z účasti našich vojáků ve druhé světové válce. 3D plas-
tikové modely bojové techniky z tohoto období z bojišť, kde naši vojáci bojovali. Součástí výstavy budou
i doprovodné akce a přednášky. 

Tvůrčí dílna na téma „Adoptuj panenku a zachráníš dítě“ 15. 8. 2020, od 10 do 16 hodin
Projekt „Adoptuj panenku a zachráníš dítě“ již trvá několik let a účastnily se ho mnohé organizace, ale
svými panenkami přispěly i slavné osobnosti. Každá z panenek představuje jedno skutečné dítě z rozvojové
země. To bude z utržených peněz z prodeje panenky proočkováno proti šesti hlavním dětským smrtelným
chorobám.
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Synagoga – Památník Karla Poláčka
Palackého 602, 516 01 Rychnov nad Kněžnou
Tel.: 494 534 450, e-mail: moh@moh.cz, www.moh.cz

Den židovských památek 9. 8. 2020
Celostátní akce, při které jsou otevřeny zrekonstruované židovské památky, pro zájemce je vstup zdarma. 

Dům č. p. 55, Opočno
Kodymova 55, 517 73 Opočno
Tel.: 494 534 015, e-mail: moh@moh.cz, www.moh.cz

Expozice na téma „Opočno v proudu času (1068 – 2018)“ od července 2018
Město Opočno patřilo v minulosti k nejvýznamnějším sídlům v Čechách, což potvrzuje i záznam v Kos-
mově kronice. V  roce 2018 uplynulo 950  let od  této staré písemné zmínky a Opočno  tak oslavilo
významné kulaté jubileum. U této příležitosti byla v prostorách nejstaršího městského domu č. 55
v Opočně otevřena expozice věnovaná historii města. 

Aktualizace a bližší informace na WWW.MOH.CZ a na facebooku muzea a jeho poboček.

Jubilejní X. ročník Festivalu F. L. Věka bude! To je pro příznivce krásné hudby a festivalu jistě velice
pozitivní zpráva. 
I když situace kolem pandemie nedovolí letos uspořádat avizované koncerty v tovární hale Koenig &

Bauer Grafitec ve dnech 12. a 13. září, přesto Spolek F. L. Věka věří, že festival důstojně oslaví první kulaté
výročí a zároveň se stane významným příspěvkem k 700 letům od první písemné zmínky o Dobrušce.
Desátý ročník se uskuteční od 13. září do 1. listopadu. Pestrá dramaturgie zahrnuje devět koncertů

špičkových českých i zahraničních interpretů v oblasti klasické hudby, dále symfonický orchestr i cros-
soverové projekty. Slavnostní zahájení proběhne v neděli 13. září a ujme se ho špičkové žesťové sdružení
Czech Brass. Cena festivalu bude udělena 27. září před koncertem sopranistky Heleny Hozové a komor-
ního orchestru Barroco sempre giovane, který bude moderovat Jiří Vejvoda.
Dále  se  posluchači mohou  těšit  na  vítězku mezinárodní  hudební  soutěže  Pražské  jaro Kateřinu

Javůrkovou (lesní roh), na první dámu české violy Kristinu Fialovou nebo na festivalový návrat mezzo-
sopranistky a slavné operní pěvkyně Dagmar Peckové. Mezinárodní hudební scénu budou reprezentovat
sólista Národního divadla v Bratislavě Gustáv Beláček a varhaník Waclaw Golonka, profesor Hudební
akademie v Krakowě. 
Také letos pozvou organizátoři posluchače do nových prostor - 11. října je na programu premiérový

koncert v kostele sv. Kateřiny v Českém Meziříčí v podobě recitálu světově uznávaného houslisty Josefa
Špačka. Obrazárnu zámku v Opočně po roce opět rozezní 18. října hudba, tentokrát v podání vynikají-
cího Epoque Quartet s Irvinem Venyšem. O týden později se hudební přehlídka po pauze vrátí do histo-
rických prostor zámku v Novém Městě nad Metují.        
Velmi úspěšným crossoverovým projektem Felixe Slováčka jr. slavných filmových melodií s doprovo-

dem klasického orchestru desátý ročník Festivalu F. L. Věka vyvrcholí. Stane se tak 1. listopadu ve Spo-
lečenském domě v Solnici.

Desátý ročník Festivalu F.L.Věka je připraven
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Festival F. L. Věka 2020 - program

13. 9. Dobruška, kostel sv. Václava
Zahajovacího koncertu festivalu se ujme špičkové uskupení hráčů na žesťové nástroje pod vedením trum-
petisty Marka Zvolánka 
Czech Brass

19. 9. Deštné v Orlických horách, kostel sv. Máří Magdalény
Gustáv Beláček je sólistou Národního divadla v Bratislavě. Za doprovodu profesora Hudební akademie
v Krakově přednese program s důrazem na tvorbu Antonína Dvořáka. 
Gustav Beláček – bas, Waclaw Golonka – varhany 

20. 9. Přepychy, kostel sv. Prokopa
První dáma české violy Kristina Fialová  se  spojí  s opraveným varhanním nástrojem v Přepychách. 
Doprovod na královský nástroj zajistí Michaela Káčerková, absolventka Vysoké hudební školy v Lipsku.
Kristina Fialová – viola, Michaela Káčerková – varhany 

27. 9. Dobruška, kostel sv. Václava
Špičková sopranistka Helena Hozová je respektovanou interpretkou hudby období Baroka a klasicismu, spo-
lupracuje například se souborem Collegium 1704. V Dobrušce uvede mimo jiné slavné Mozartovo Alleluja.
Helena Hozová – soprán, Komorní orchestr Barocco sempre giovane, Jiří Vejvoda – moderátor, předání
Ceny Festivalu F. L. Věka  

4. 10. Opočno, Kodymův národní dům
Recitál mezzosopranistky a slavné operní pěvkyně Dagmar Peckové s renomovaným klavíristou Mirosla-
vem Sekerou představí mimo jiné hudbu českých autorů.
Dagmar Pecková – mezzosoprán, Miroslav Sekera – klavír 

11. 10. České Meziříčí, kostel sv. Kateřiny
Recitál světově uznávaného houslisty a koncertního mistra České filharmonie.
Josef Špaček – houslový recitál  

18. 10. Opočno, obrazárna zámku
Irvine Epoque 
Irvin Venyš – klarinet, Epoque Quartet

25. 10. Nové Město nad Metují, zámek
Vítězka mezinárodní hudební soutěže Pražské jaro, cukrářka a členka České filharmonie Kateřina Javůr-
ková přednese za doprovodu vynikajícího skladatele a klavíristy Adama Skoumala nejen klasický reper-
toár, ale i soudobou tvorbu. 
Adam Skoumal – klavír, Kateřina Javůrková – lesní roh 

1. 11. Solnice, Společenský dům
Velmi úspěšný crossoverový projekt Felixe Slováčka jr., slavných filmových melodií s doprovodem kla-
sického orchestru
Anna a Felix Slováčkovi, Komorní filharmonie Pardubice
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Zpravodaj města Solnice
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Uzávěrka příštího čísla: 15. září 2020
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Příspěvky čtenářů a dopisovatelů nemusí vyjadřovat stanovisko redakce. Příspěvky jsou vítány.

Společenská kronika

Narozené děti:

duben:            Dorota Wolfová, Solnice
Mateusz Chodorowski, Solnice

květen:            Eduard Dmytriv, Solnice
Ondřej Vaněček, Solnice
Matias Hovorka, Solnice
Jakub Cvejn, Solnice

Ať je po celý život provází láska, štěstí a zdraví!

Úmrtí:

duben: Veronika Mrázková, 1994, Solnice
Alena Tomasová, 1939, Solnice
Stanislav Jiruška, 1957, Solnice

květen:            Jaroslav Vaněk, 1934, Solnice
Jaroslav Pavel, 1932, Solnice

červen:            Miroslava Cvejnová, 1926, Solnice

Čest jejich památce!





ZÁKLADNÍ PRO DĚVČATA A CHLAPCE

pod vedením mistrů
z Hradce Králové PROUZOVÝCH

Přihlášky se přijímají od 24.2.2020 (podrobný kalendář a další informace budou 
zveřejněny k tomuto termínu). Přihlášení je možné na tel.: 773 000 157 (kancelář), 

na adrese kultura@solnice.cz nebo osobně ve Společenském domě ve dnech 
pondělí a středa od 8.00 do 17.00 hodin, úterý a čtvrtek od 8.00 do 15.00 hodin 

(mimo polední přestávku vždy od 11.00 do 13.00 hodin)

10 vyučovacích lekcí, 3 prodloužené a věneček
Cena kurzu je 1800,- Kč, cena gardenky (mimo věneček) 300,- Kč

ZÁŘÍ - PROSINEC 2020soboty
od 13.30 hod.


